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DOLENJSKE PEKARNE d.d.
PC Novo mesto: 07/393-07-40, 41 
PC Trebnje: 07/34-821-30 
PC Črnomelj: 07/305-62-40

e-pošta: komercia la@dol-pekarne.si

NOGOMETNI KRUH 0,80 kg
Kruh je pripravljen iz polnozrnate 
pšenične moke in posut z različnimi 
semeni (ovseni kosmiči, lan, sezam, 
sončnično seme). Vsebuje veliko 
vlaknin ter balastnih snovi.
Naj vam NOGOMETNI KRUH, 
pripravljen posebej za svetovno 
prvenstvo v nogometu, popestri užitke 
pri gledanju reprezentančnih tekem.

VAŠE
DOLENJSKE PEKARNE d.d.

DOLENJSKE

CERTIFIKAT št, 145
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uvodnik kazalo
Vrzi mi pogled v oči
Sedanji novomeški župan Anton Starc je za Park dokončno izjavil, da ne bo ponovno kandidiral na jesenskih 
volitvah. Naš novinar je sicer potreboval nekaj časa, da je v to prepričal tudi sekretarja mestnega odbora 
LDS-a, torej stranke, ki je Starca predlagala. V vladajoči stranki so hoteli čim dlje prodajati vtis, da župan še 
vedno razmišlja o kandidaturi, četudi je vsem že nekaj časa jasno, da temu ne bo tako. Nelagodje, ki ga 
liberalna demokracija čuti ob tem dejstvu, je razumljivo: gre za nekakšno priznanje, da štiriletno 
županovanje nekarizmatičnega Starca vendarle ne morejo oceniti kot preveč uspešno. Sicer pa se zdi, da 
krmilo tega štiriletnega obdobja pravzaprav ni bilo v rokah dobrodušnega župana, ampak bolj v rokah 
številne podžupanske ekipe (Zupan, Somrak, Vrhovnikova, Dular) in direktorice občinske uprave.

Tudi izjava, s katero so v LDS odgovorili na vprašanje, kaj bodo imeli za volilni neuspeh, na svojevrsten 
način potrjuje priznanje neuspeha: “Za neuspeh bomo imeli, če se začeti projekti ustavijo.” Bolje bi bilo, da 
županova ekipa svoje delo načrtuje tako, da ga uspe končati v štiriletnem obdobju. In ne računa na to, da 
bodo nasledniki njihove projekte kar sami od sebe nadaljevali.

Ali pa so v LDS že pred začetkom predvolilne kampanje prepričani v svojo zmago na jesenskih volitvah. Ena 
od nonšalantnih potez vladajočih strank, ki kaže v to smer, je tudi sprejetje dveletnega proračuna - in to v 
volilnem letu. Ne moremo si predstavljati, da bi denimo slovenska vlada v volilnem letu storila kaj 
podobnega. Na novo izvoljeni župan in občinski svet bosta decembra soočena s proračunom, ki ga nista 
predlagala oziroma sprejela. Skrb LDS-a, da se začeti projekti ne bi končali, je torej bolj ko ne zavajanje, saj 
je proračun za leto 2003 že sprejet, s tem pa tudi začrtana glavnina projektov, ki naj bi jih novi župan 
izpeljeval.

Sicer pa ne smemo pozabiti, da Antona Starca ni predlagala samo LDS, ampak gre za skupnega kandidata 
LDS, SLS, ZLSD in Desusa, ki so v štiriletnem obdobju tvorili koalicijo. Razmerja med koalicijo in opozicijo 
pa so bolj kot ne nejasna. Svetnik iz vrst SNS je našega novinarja tako skušal prepričati, da je tudi SNS del 
velike koalicije!

Med drugimi so sumljiva tvorba tudi tako imenovane neodvisne liste. Njihova neodvisnost je precej sporna 
in se kot taka lahko razglaša zgolj v politično še ne razvitem okolju. Gospod Muhič, mestni svetnik, na 
prejšnjih volitvah izvoljen z liste Iz krajanov za krajane, je tako eden najresnejših kandidatov LDS-a na 
letošnjih lokalnih volitvah. Prav tako je vprašljiva kompetentnost neodvisnih list. Predstavnik Liste za 
Dolenjsko, tudi kandidat SMS-a na parlamentarnih volitvah, Franci Kek - spomnimo se njegovih obljub izpred 
štirih let, da bo nekakšna slaba vest občinske vlade - se v pomembnejše razprave ne vključuje, njegovo 
prisotnost zaznamo šele proti koncu sej, ko predsedujoči prebere denimo: “Mestni svetnik Franci Kek bo 
kolegom svetnikom razdelil karte za premiero svojega filma Na svoji Vesni.” V Društvu Novo mesto, če 
gremo še naprej, o volitvah sploh še ne razmišljajo!

Pa tudi večje stranke niso nedolžne. Med drugimi so nam v LDS navrgli tudi ime Tatjane Gazvode, ki naj bi 
bila med kandidatkami za županjo, četudi te mestne svetnice na sejah sveta praktično ni videti, torej je 
njeno omenjanje bolj slepljenje javnosti z uglednimi imeni, ki sicer nimajo resnejših političnih ambicij.

Politično življenje v Novem mestu mora torej preživeti še nekaj otroških bolezni. Predvsem se morajo javni 
uslužbenci, še posebej politični zastopniki, začeti zavedati, da upravljajo z denarjem in prostorom 
davkoplačevalcev; da hiša, v kateri opravljajo svoje delo, ni njihova lastnina, ki jo pridobijo s to ali ono 
izvolitvijo, ampak da se prava odgovornost začne šele po volitvah. Osebna poznanstva, ki se nekaterim na 
teh mikrolokalnih ravneh zdijo najpomembnejša, se bodo morala počasi umikati resnim programom ter 
političarkam in politikom, ki bodo dovolj močni, da jih bodo uresničevali.

★ ★ ★

Sicer pa so sedanje občine ujete v nek navidezno demokratičen, v resnici pa precej neučinkovit sistem. 
Neprijetno delo namreč čaka župana, ki ne bi imel večinske podpore v mestnem svetu. Privolitev 
občinskega sveta je namreč pogoj za veliko večino projektov, ki jih skuša uveljavljati župan. Potrebno bi bilo 
spremeniti sistem lokalne samouprave bodisi tako, da bi župana volil mestni svet, ali pa zmanjšati 
pristojnosti mestnega sveta, v kolikor bi župana še naprej volili neposredno.

Sicer pa se bo pravi pomen letošnjih volitev pokazal v naslednjih dveh letih. Pomembna stvar, ki se dogaja v 
senci teh velikih predvolilnih zgodb, je tako imenovana druga stopnja lokalne samouprave, tj. 
regionalizacija. Obstaja utemeljen sum, da bodo v tem procesu občine izgubljale vedno več pristojnosti in 
realne moči, ki jih bo nase prevzemala bodisi država bodisi pokrajine.

Uroš Lubej
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Naslov uredništva: Park
Prešernov trg 8 
8000 Novo mesto

e-mail: park@zalozba-goga.si 
web: www.park-on.net

Telefon: 07 393 08 12

Trženje, naročila, distribucija:
Marjeta Kocjan
gsm: 031 854 421, tel: 07 393 08 12, 
marjeta.kocjan@park-on.net

Naročniki (fizične osebe) imajo 10% popust, dijaki, študentje, vojaki, upokojenci, državljani na porodniškem dopustu in brezposelni pa 15% popust. Naročnina velja 
od tekoče številke do pisnega preklica, ocfcovedi pa veljajo od naslednjega obračunskega obdobja. Naročnina za tujino znaša 35 EUR, z letalsko dostavo 40 EUR.

odgovorni urednik: Uroš Lubej 
urednik fotografije: Boštjan Pucelj

uredništvo: Tina Ban, Marijan Dovič, Iztok Kovačič, 
Petra Ostanek, Damir Skenderovič, 
Damijan Šinigoj

oblikovanje in prelom: Igor Ajdišek 
naslovnica in ilustracije; Iztok Kovačič 
lektorica: Nina Štampohar

filmi: Špes Grafika 
tisk: Tiskarstvo Opara
ustanovitelj: Društvo novomeških študentov - DNŠ
izdajatelj: Založba Goga
direktor Založbe: Gregor Macedoni *

SPREHODI SE PO SVOJEM R4RKU!
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LOKALNE VOLITVE 2002

Bitka se 
začenja!

Janez Lamovšek

Pred poletjem smo. Kdo že misli na jesen? Vsaj 
politiki, stranke in Park. Ta je že na sledi lokalnim 
volitvam v Mestni občini Novo mesto, ki bodo 
potekale novembra skupaj s predsedniško 
tekmo. Poklicali smo predsednike ali 
predstavnike pokrajinskih, občinskih oziroma 
mestnih odborov strank oziroma predstavnike 
neodvisnih list in kandidatov ter jih povprašali, 
kako je s pripravami na volitve, ali so liste 
kandidatov za mestne svetnike že pripravljene, 
s kom se bodo povezali, kakšen rezultat 
pričakujejo in ali je morda že kaj znanega v zvezi 
s kandidati za župana. Priklicali smo vse, ki 
imajo v tem mandatu vsaj en svetniški stolček.

Naj začnemo s koalicijskimi strankami (LDS,
SLS, ZLSD, DeSUS), ki v mestnem svetu od 32 
zasedajo 18 stolčkov in s tem predstavljajo 
večino. Vendar lahko rečemo, da razmerje 
koalicija - opozicija obstaja bolj ali manj na 
formalni ravni, saj se o podpori različnih 
predlogov dogovarjajo sproti ter tako brišejo 
mejo med opozicijo in koalicijo.

V imenu LDS, ki ima v mestnem svetu sedem 
svetnikov in svojega člana na mestu župana - 
Antona Starca, zato pa tudi največ besede, je 
spregovoril sekretar mestnega odbora stranke 
Slavko Gegič. “Postopki izbora kandidatov za 
župana in svetnike že potekajo. Nekatera 
soglasja so že podpisana, dokončni kandidat za 
župana pa naj bi bil znan nekako do sredine 
julija.” Morebitni kandidati so predsednik 
mestnega odbora Adolf Zupan, člana izvršnega 
odbora mestnega odbora Alojz Muhič in Mojca 
Novak, mestni svetnici Tatjana Gazvoda in 
Milena Kramar Zupan (žena Adolfa Zupana), član 
stranke Miloš Kovačič, slovenski veleposlanik v 
Zagrebu Boštjan Kovačič in neuradno tudi Peter 
Jerman, sicer direktor Sektorja za nove projekte 
'n investicijski razvoj v Krki. Sedanji župan Anton 
Starc, ki so ga pred štirimi leti podprle prav 
koalicijske stranke, nam je povedal, da ne bo 
kandidiral za župana, o morebitni kandidaturi za 
svetnika pa bo še razmislil. "Koalicijski dogovori 
že potekajo, a ker še ni izbranega kandidata, ni 
še nič dokončnega. Upamo, da bomo v svetu 
dosegli isto število mest, vendar bi bili resnično 
zadovoljni, če bi se to število povečalo. Prav 
tako upamo, da se bo naš županski kandidat 
pomeril v drugem krogu, “je povedal vodja 
kabineta župana. Za neuspeh pa ne štejejo, če 
njihov županski kandidat ne bi bil izvoljen, 
temveč da bi se začeti projekti ustavili in bi 
stranka ne mogla več izvajati projektov iz 
svojega programa.

Po besedah predsednice mestnega odbora SLS 
in podžupanje Martine Vrhovnik, katere stranka 
zaseda sedem svetniških mest, se “že kar nekaj 
mesecev" pripravljajo na volitve. Njihova aduta 
za župana sta predsednik državnega sveta Tone 
Hrovat in nekdanji župan Franci Koncilija, ki bi se 
v primeru, da se stranka ne odloči za njegovo 
kandidaturo, lahko v boj za župansko mesto

spustil tudi brez njihove podpore, vendar je to - 
po njegovih besedah - odvisno od 
protikandidatov. Koncilja je še dodal, da je 
sedanja županova garnitura veliko porabljala, 
tako da bo imel novi župan veliko in težko delo. 
Vrhovnikova pa je še povedala, “da lista za 
svetnike še ni nared, vendar bodo na njej vsi, ki 
so tudi zdaj v svetu? Pričakujejo vsaj šest 
svetnikov, neuspeh pa bi bil, če bi jih bilo manj 
kot štiri.

V ZLSD po prvi fazi evidentiranja že pobirajo 
soglasja kandidatov za svetnike in župana, ki bi 
ga morebitni koaliciji - “realno z LDS, ne 
izključujemo pa nobenega" - tudi ponudili. Volilni 
štab je že oblikovan, osnovne aktivnosti pa tudi 
že potekajo. “Naš cilj je podvojiti število naših 
svetnikov, torej na štiri ali celo pet, s čimer bi bili 
zelo zadovoljni? je povedal predsednik 00 Igor 
Perhaj.

Dragica Nenadič, predsednica pokrajinskega 
odbora DeSUS, ki ima v svetu dva predstavnika, 
nam je povedala, da se na lokalne volitve 
intenzivno pripravljajo, da za svetnike še iščejo 
kandidate, ki pa naj bi bili mlajši od 70 let. Želijo 
si vsaj dva predstavnika v svetu, računajo pa na 
od dva do pet svetnikov. “Kar se tiče kandidatov 
za župana, je ime zaenkrat še skrivnost, si pa 
želimo takega, ki bi v svojem programu dal 
poudarek gospodarstvu in zaposlovanju mladih.”

Sedaj pa k opoziciji. Predsednik 00 SDS Miloš 
Dular; ki trenutno greje pet stolčkov v svetu, je 
morebitni kandidat za župana iz vrst SDS. Ta bi 
sklenila koalicijo “najprej z NSi, potem s SLS in 
potem še s kom, seveda na podlagi programa, 
ki bi dal poudarek področju infrastrukture in 
gospodarstva. Ne izključujemo dogovorov 
glede županskih kandidatov drugih strank, če bi 
imeli odgovarjajoči program in bili sposobni iz 
Ljubljane dobiti denar’! Liste za svetnike še 
usklajujejo po posameznih krajevnih skupnostih. 
Realno pričakujejo šest svetnikov, delajo pa na 
tem, da bi jih bilo izvoljenih sedem.

Tudi pri NSi smo izvedeli za enega izmed možnih 
kandidatov za župana. Ker naj bi vlagali v mlajše 
moči, predlagajo tajnika mestnega odbora Janija 
Kramarja (letnik 1966), ki je privolil v 
evidentiranje, soglasja pa še ni podpisal. Odprti 
so tudi do kandidatov drugih strank. Predsednik 
občinskega odbora Alojz Zupančič upa, da bodo 
“vsaj v koaliciji s SDS našli skupnega kandidata, 
da ne bi po nepotrebnem drobili moči’!
Razgovori o svetniških kandidaturah še 
potekajo, ker urejajo enakomerno teritorialno 
zastopanost. V svetu pričakujejo najmanj pet 
stolčkov (zaenkrat zasedajo dva), vsako večje 
odstopanje pa bi imeli za neuspeh. Zupančič je 
še poudaril, da so v okviru intenzivnih priprav na 
volitve preselili svoje pisarne in jih na novo 
opremili.

V Društvu Novo mesto (dve mesti v mestnem 
svetu) še ni “nobenih aktivnosti v tej smeri’! Kot

Dr Anton Starc za razliko od večine slovenskih 
županov, ki so bili izvoljeni na prejšnjih volitvah, 
letos ne bo ponovno kandidiral.

je povedal društvenik Anton Škerlj, bodo 
pogovore o volitvah začeli “čez kakšen 
mesec, pred dopusti’!

Predstavnik Liste za Dolenjsko Robi Judež 
pravi, da se “počasi" pripravljajo na volitve. 
Sestavljajo listo kandidatov za svetnike, 
razmišljajo pa tudi o svojem kandidatu za 
župana. Na vprašanje, ali bo to morda 
mestni svetnik Franci Kek, Judež odgovarja: 
“To ne morem niti potrditi niti zanikati, so pa 
trije v ožjem izboru.” Kek na to vprašanje ni 
želel odgovoriti. V primeru širše koalicije, 
pravi Judež, bi podprli tudi kakšnega 
strankarskega kandidata.

Edini svetnik SNS v novomeški občini Matjaž 
Engel je dejal, da imajo pripravljene že vse 
svetniške liste od Mirne Peči, Žužemberka 
do Šentjerneja. Svojega kandidata za 
župana sicer nimajo, podprli pa bi Adolfa 
Zupana, za katerega meni, da ga bo 
predlagala LDS. “Dogovori z LDS, ZLSD in 
DeSUS potekajo, vendar še nismo skupaj? 
pravi svetnik nacionalne stranke. V 
občinskem svetu pričakujejo tri 
predstavnike, dva pa bosta po njegovem 
prepričanju zagotovo sedela v svetu. Po 
volitvah si želijo koalicijo brez SLS, v 
povezavi z levimi strankami, “nikakor pa ne 
z Listo za Dolenjsko in podobnimi, ker so 
preveč klerikalno usmerjeni’!

Liste neodvisnih Iz krajanov za krajane letos 
ne bo. Alojz Muhič, sicer član LDS že na 
zadnjih volitvah, ki je s te liste edini dobil 
mandat za svetnika, nam je povedal, da bo - 
če se bo stranka seveda odločila zanj - 
kandidiral le za župana, za svetnika pa ne.

Obrtniki in podjetniki po besedah njihove 
edine svetnice Darinke Smrke v Novem 
mestu ne bodo imeli samostojne liste. 
Razmišljajo pa, kako nastopiti na volitvah. 
Morda se bodo na podlagi svojega 
programa pogajali z vsemi strankami. Svoj 
interes bi torej uveljavljali skozi stranke, zato 
si na kateri od list želijo tudi svojega 
kandidata.

Do jeseni je še daleč in morda se bo pojavila 
še kakšna lista neodvisnih kandidatov in nov, 
nepričakovan kandidat za župana. Zagotovo 
se bo med dolgim, vročim poletjem še 
marsikaj zasukalo v razmišljanju in 
dogovarjanju strank. O končnih kandidatih 
za župana se bo torej še odločalo. 
Najpomembnejše za nas pa ostaja odprto 
vse do zaključka volitev: katera lista 
(stranka) bo zasedla največ stolčkov, kakšna 
bo koalicija in kdo bo novi gastaldus.

PROJEKTI HA PODROČJU 
KULTURE 2002:
V

Zupan razdelil denar

PODGANJA TEKMA

Andreja Kopač

Prvič, znani so rezultati letošnjega občinskega 
razpisa glede finančne podpore projektom na 
področju kulture. Drugič, rezultate razpisa sem 
prejela v rekordnem času. Kar kaže na dejstvo, 
da se je občinsko kolesje pri posredovanju 
javnih podatkov vendarle zganilo. Zdaj lahko 
povem, kdo so srečni izbranci in kdo osmoljenci. 
In ob tem premlevam, kakšna je realna vrednost 
kulturne produkcije v Novem mestu.

Kar tako naprej
Občina, kot že rečeno, napreduje glede 
posredovanja informacij javnega značaja in 
glede časovnih rokov. Vendar se bo do 
določenih informacij še vedno potrebno 
dokopati predvsem potem, ko se bo s službene 
poti vrnil njen piarovec. Gospa v občinskem 
tajništvu me je pred nekaj dnevi prijetno 
presenetila s hitrim posredovanjem podatkov 
glede letošnjih rezultatov razpisa projektov na 
področju kulture in letošnjega financiranja 
kulturnih društev. Prav tako mi je sporočila, 
katera društva in projekti bodo letos deležni 
največje pomoči občine. Še vedno pa ostajajo v 
tančico skrivnosti zavite novoletne prireditve, ki 
so finančno razpršene med več občinskih 
sekretariatov. Občina pri njihovi izvedbi sodeluje 
z zunanjimi sodelavci, kot na primer z Zvezo 
prijateljev mladine Mojca, ki organizira in 
sofinancira novoletno obdaritev novomeških 
otrok in raznih veselic, ki spadajo zraven. 
Novoletne obdaritve so pri pregledu dela 
občinske uprave za leto 2001 spadale tudi med 
pristojnosti županovega kabineta in sekretariata 
za vzgojo, izobraževanje, šport in mladino. Ta 
del zgodbe ostaja še neodkrit, zato se bom 
morala do njenega epiloga še dokopati.

Koliko stane kultura
Za kulturne dejavnosti je šlo iz občinske 
proračunske blagajne v lanskem letu približno 
254 milijonov tolarjev. Glavni odhodek v 
postavki kultura so plače, prispevki, 
amortizacija in materialni stroški za kulturne 
javne zavode: Knjižnico Mirana Jarca, KC Janeza 
Trdine in Dolenjski muzej (med drugim tudi 
nakup knjig in projekti na področju kulture ter 
založništva). Od lanskega julija se plače na tem 
področju znižujejo, občina pa še vedno 
odplačuje velikanske zneske za obnovo 
knjižnice, ki so v lanskem letu znašali kar dobrih 
437 milijonov tolarjev. (Znesek sicer ne 
spada v kulturni proračun.) Za primerjavo dajem 
še stroške za delovanje občinske uprave, ki so 
lani znašali 497 milijonov tolarjev in 
predstavljajo okrog 10 % porabe proračunskih 
sredstev za leto 2001. Opaziti je torej 
nesorazmerje med plačami in materialnimi 
stroški na račun projektov, ki so nerealno 
ovrednoteni. Prav projekti naj bi bili tisti 
presežki, ki naj bi kulturo nasploh vlekli iz 
statusa quo in jo dvignili na področje umetnosti. 
Poglejmo podrobnosti.
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Kako so razdelili
V lanskem letu je bilo za posamezne kulturne 
projekte namenjenih dobrih 12 milijonov 
tolarjev, letos je bilo na razpisu podeljenih 
okrog 11 milijonov. To bi lahko obrazložili z 
dejstvom, da občina vsako leto 15 odstotkov 
odobrenih sredstev hrani za nepredvidene 
projekte. Na rednem razpisu za kulturne 
projekte so prejeli najvišjo denarno pomoč 
naslednji projekti: snemanje zgoščenke 
novomeških simfonikov in 6. novomeški festival 
stare glasbe (vsak po milijon) ter skupna 
prireditev kulturnih društev (650.000 tolarjev). 
Drugo najvišjo postavko v višini 400.000 
tolarjev pa so dobili: Bibliografija periodičnih 
publikacij na Dolenjskem (1848-1993), časopis 
Park, Jazzinty, Mozartova opera Requiem in 
filmski portret Profesor Občina posameznim # 
kulturnim projektov v povprečju namenja 
160.000 tolarjev. Edina dražja projekta, ki sta 
dobila želeno vsoto denarja, sta projekt 
Marjance Kočevar za salonske večere poezije 
(250.000 sit) in skupna prireditev kulturnih 
društev To smo mi (650.000 sit).
Nekateri projekti so si izborili samostojne 
kulturne postavke, ki ne spadajo pod razpisna 
sredstva. V kategorijo elite spadajo: Bienale 
slovenske grafike (3 milijone), Novomeški 
poletni večeri (3 milijone), Založba Goga (1 
milijon), projekti poklicnih javnih zavodov (10 
milijonov) in revija Rast (12 milijonov). Njihov 
seštevek je 29 milijonov tolarjev, od tega 
novomeška občina prispeva 4 milijone, 
kulturno ministrstvo 3 milijone, ostalo pa 
pokrijejo individualni pravni naročniki ter občine 
soustanoviteljice.
Največji finančni zalogaj za občino predstavljajo 
Novomeški poletni večeri, ki so lani prejeli 
2,3 milijona tolarjev, letos pa 3 milijone. 
Organizirani so kot skupni projekt javnega 
sklada za kulturne dejavnosti in občine, 
obsegajo pa skorajda vse prireditve, ki se 
dogajajo poleti v Novem mestu. Poleg tega so 
dodatno sponzorirani (Krka, Revoz). Njihov 
sestavni del so posamezni organizatorji, ki so 
prav tako prejeli sredstva za realizacijo svojih 
projektov v skupni vrednosti 4 milijone tolarjev 
in pol. Z razprševanjem financiranja sklopa 
najdražjih kulturnih prireditev na Dolenjskem se 
veča tudi možnost nerazvidnosti porabe 
sredstev, ki so jih za izvajanje kulturnih prireditev 
prejeli posamezni organizatorji. Med njimi ima 
posebno kulturno postavko Rock Otočec (2 
milijona).
Za redno delovanje društev je letos namenjenih 
okrog 4,6 milijona tolarjev. V razpisu po višini 
dodeljenih sredstev nobeno posebej ne izstopa, 
v povprečju prejmejo od 100 do 200 tisočakov. 
Kulturna društva s samostojno postavko pa so 
si izborila bistveno višjo finančno pomoč: Pihalni 
orkester Krka (3 milijone), Novomeški simfonični 
orkester (2 milijona), Folklorno društvo Kres, 
Pevski zbor Pomlad in Mestna godba Novo 
mesto (vsak po 1 milijon). Favorizirana kulturna 
društva prejmejo skupno 8 milijonov tolarjev.

Kriteriji so - kriterijev ni
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Kulturna referentka gospa Boršičeva pravi, da 
dajejo na občini na splošno večjo podporo 
projektom, ki se jih ne da tržiti in nimajo 
množične publicitete. Paradoks je v tem, da so 
ravno Poletni večeri dodatno sponzorirani. 
Uspešnost projektov se menja iz leta v leto, 
vendar projekti in društva s samostojnimi 
postavkami ostajajo isti. O samostojnih 
postavkah pač odloča občinski svet, v 
katerem sedijo tudi prejemniki z najvišjimi 
postavkami. Mestni svetnik Franci Kek je tako 
tudi glavni organizator Rock Otočca; član 
nadzornega odbora občine Gregor Macedoni 
je hkrati tudi direktor Založbe Goga. 
Prehodnost je vprašljiva predvsem med 
društvi, ki imajo že več let visoke postavke 
kljub temu, da njihova kakovost upada.
Na državni ravni kulturno ministrstvo financira 
zgolj akcije za zaščito kulturne dediščine, kjer 
je ponavadi 50-odstotni financer Kar zadeva 
ostale projekte, jih v naši občini večina 
domnevno ne dosega zahtevanega 
kakovostnega razreda, da bi prejeli pomoč 
države. Tudi tu se odraža mačehovski odnos 
države do dolenjske prestolnice, saj v zadnjem 
času skoraj ni bilo projekta, ki bi bil deležen 
pomoči države. Občine in država imajo pri 
dodeljevanju sredstev vsaka svoja merila. 
Novomeška občina je po besedah gospe 
Boršičeve vedno znova v dilemi, kako 
ovrednotiti posamezne projekte. Glavni kriterij 
za razporejanje denarcev je odmevnost v 
širšem slovenskem prostoru ter mednarodno 
sodelovanje in uveljavljanje. Pri tem izstopata 
predvsem dirigent Pihalnega orkestra Straža 
Miro Saje in solistka Irena Yebuah, ki ju podpira 
tudi država.

Kdo je brez
Brez občinske pomoči je ostala slaba tretjina 
projektov. Eden največjih osmoljencev 
letošnjega razpisa je glasbena skupina 
Moveknowledgement, čeprav je ta v zadnjem 
času prebila lokalne meje in mnoge prepričala 
s svojo kakovostjo. Sledi Slovensko prosvetno 
društvo Trta z avstrijske Koroške za 
medkulturno izmenjavo pevskih zborov, razne 
krajevne skupnosti, KUD Klemenčičevi dnevi 
ter perspektivni posamezniki s svojimi 
projekti. Med njimi po zahtevnosti izstopa 
gledališki projekt Katarine Avbar. Pri dejavnosti 
društev so brez občinske pomoči ostali le 
KUD Klemenčičevi dnevi (gledališka, literarna 
in založniška dejavnost).

Če vse skupaj seštejemo, vidimo, da občina 
čisti kulturni produkciji nameni slabih 30 
milijonov tolarjev. Ostane jih še 224. Sami 
si lahko izračunate torej, koliko je vredna 
ustvarjalnost.

Bariča Smole

V središču posameznikove motivacijske 
strukture se nahaja občutek lastne vrednosti ali 
tako imenovana potreba po afirmaciji lastne 
osebnosti. Ta potreba je v naši civilizaciji dobila 
velikanske razsežnosti. Socialni status 
predstavlja na določen način družbeni okvir; v 
katerem posameznik to potrebo zadovoljuje.

To je pripeljalo do znane tekme podgan, v kateri 
je edini cilj posameznika, da ne zaostaja za 
drugimi. Po drugi strani pa to pomeni nevidno 
poudarjanje statusnih simbolov, s katerimi se 
drugim pokaže, do kod je nekdo v tej tekmi 
prispel. Naš čas je čas neusmiljene bitke za 
izboljšanje lastnega socialnega in osebnega 
statusa. V njej posamezniku ni mar ne zase ne 
za druge; za ceno stresa, bolezni, prostega 
časa in medčloveških odnosov se žene do 
infarkta in naprej. Posebno hudo je, če ne 
doseže svojega cilja ali celo izgubi že doseženi 
status.

Američan Packart se je poglobil v pomen in 
vlogo statusnih simbolov. Osnovna ideja iz 
katere izhaja je, da so vsi predmeti za osebno 
rabo ali celo ljudje, s katerimi se posameznik 
druži, postali predvsem simbol statusa.

Bistvena lastnost statusnih simbolov je njihova 
ekskluzivnost. Če je nekaj dostopno mnogim, to 
ni statusni simbol. Zato avto danes nima več te 
vloge; samo mercedesi in drugi “pravi” 
avtomobili jo še imajo. Pa jahte in posebni 
športi, določene prireditve (kjer je treba biti 
viden, čeravno udeleženec zasebno nikoli ne bi 
poslušal kakšne simfonije), nekateri športi, 
pregrešno drage blagovne znamke oblačil in 
obutve...

Emocionalno labilne osebe v simboliki rade 
iščejo vsebine, ki jih v realnosti pogrešajo in se 
čutijo za njih prikrajšane, ob tem pa čutijo

potrebo po navezovanju. V simbole projicirajo 
tudi negativna čustva in depresivnost.
Pogosteje se izogibajo perspektivi, bolj 
potlačujejo in več kompenzirajo, tudi s pomočjo 
simbolike. Med posamezniki obstajajo bistvene 
razlike v tem, kakšen pomen bodo pripisali 
določenemu simbolu in tudi v tem, kakšno 
sposobnost dojemanja in razumevanja 
pomenske simbolike imajo. Na to ima vpliv 
predvsem dvoje: družbena situacija in 
osebnostna struktura.

Statusna simbolika je lakmusov papir družbe. 
Kaže namreč, katere vrednote v določenem 
obdobju postavlja družba na prvo mesto. V 
kapitalizmu so to simboli, ki poudarjajo 
človekovo materialno moč in posedovanje. Prav 
to predstavlja psihološki in etični problem 
statusnih simbolov v naši družbi. Psihološki je v 
tem, da se v podganjo dirko za pridobitev teh 
simbolov vključuje vedno več ljudi. Ker je vedno 
bolj brezobzirna, je na tem dirkališču tudi vedno 
več ljudi na obrobju. Etični problem pa izhaja iz 
etične vrednosti tistega, kar se kaže kot 
statusni simbol. Etična vrednost je življenjski 
standard, ki pa se vedno bolj razume samo kot 
materialni standard.

Zato je le malo ljudi, ki se ne dajo zapeljati 
okolici; ta pričakuje, da se nekdo vede natanko 
tako, kot od njega zahteva položaj. Morda se 
spomnite kritik na račun varuha človekovih 
pravic, ki se je v parlamentu pojavil brez 
kravate. Hotel je biti zvest sam sebi (in morda 
celo vzpostaviti nasprotje “polikanim” 
parlamentarcem) in zato je povzročil vihar v 
kozarcu vode.

Sploh pa je poglavitno vprašanje: ali se je bolje 
vključiti v dirko ali pa biti svoj. Ce se odločiš za 
prvo, imaš dve možnosti, če pa za drugo,.pa 
samo tretjo.

flo3.0 MHZ



park:mesto

Življenje v Novem mestu

Malo mesto, 
velike face in 
dobre krave
Tina Ban

NOVOMEŠKI 
GLAVNI TRG: 
VEČNA UGANKA 
ZA MESTNE 
URBANISTE
Petra Ostanek

V malih mestih je javnost absoluten pojem. Javnost je vsak in je 
vsepovsod. Zdi se, kot da bi o tebi vsi vedeli vse. Kadar sem šla kot 
srednješolka v soboto na žur, je mama najkasneje v ponedeljek med 
službeno malico v Krki izvedela, da je tam posredovala policija. Kot okolje 
s podobnimi informacijskimi zmogljivostmi, v katerem ustne novice 
potujejo hitreje kot elektronska sporočila po internetu, je takrat slovela 
tudi novomeška bolnišnica. Sodelavci, sošolci, sosedje in celo neznanci - v 
malem mestu so vsi potencialni poznavalci tvoje zadrege, tvojih 
neuspehov in šibkih točk. Te so med kofetkanjem tvojih znancev žal bolj 
pogosto na tapeti kot tvoji uspehi ali prijetne lastnosti. Kruta navada 
javnosti namreč je, da raje kritizira, kot hvali, in raje blati kot občuduje.

Prebivalci velemest, kjer je javnost anonimna, se ne obremenjujejo toliko. 
Čemu bi se? Neznanec, ki te je v restavraciji zalotili pri vrtanju po nosu, bo 
svoje življenje najverjetneje nadaljeval neobremenjen s tvojim nerodnim 
spodrsljajem. Po končanem kosilu ga bo vsrkala množica na ulici in nikoli 
več se ne bosta srečala. Celo v majhni vasi je ozračje bolj sproščeno kot v 
malem mestu. Javnost je domača in bolj prizanesljiva, še posebej zato, 
ker je vas povezana, soodvisna skupnost, kjer nikoli ne veš, kdaj boš 
potreboval sosedovo pomoč. V malem mestu pa je nenehno prisoten 
neznosen strah. Njegovi prebivalci se počutijo kot na odru, izpod katerega 
ga ocenjujejo stroge kritične oči. Četudi te v resnici ne opazuje nihče, si 
oči javnosti narišeš sam. Iz gole navajenosti, da so vedno tam. Iz potrebe 
po omejenosti. Nekateri pretiravajo do točke, ko javnost navideznih 
znancev postane gospodar njihovega življenja. Ne gre za gospostvo 
tistega, kar javnost meni (tega tako nikoli ne veš), temveč za tisto, kar bi 
utegnila meniti. Utegnila bi namreč pomisliti, da v resnici nisi tako kul, kot 
bi želel biti. In prav to je izvor strahu, najstrašnejša grozljivka in najbolj divji 
triler. Goga, Tarbula in Afra ter podobne zgodbe. Območje somraka s 
svojevrstnimi nočnimi morami, med katerimi je ena hujših ta, da se moraš 
v restavraciji pritožiti zaradi zažganega zrezka ali pa da moraš prvi stopiti 
na prazno plesišče v disku. Raje boš zatajil lastne brbončice in potrebo po 
prvinskem gibanju ob glasbi, kot svoj strah pred biti opazovan ter svojo 
infantilno željo po ugajati vsem. V tem območju vsakršno javno 
izpostavljanje predstavlja stres - celo predstavitev seminarske naloge v 
šoli ali na faksu. Po drugi strani pa v javnosti iščejo potrditev. Zato pred 
njo svojo osebnost reducirajo na eno samo podobo. Na tisto, h kateri 
stremijo in se v njej počutijo gotove in uspešne. Tako 
reducirani/kastrirani/frustrirani se skrivajo za podobami muzičarjev, 
dobrih bejb, bad gajev, imidži velikih pivcev ...

Najbolj tragično pri vsem tem se mi zdi splošno pomanjkanje spontanosti, 
ki je prej kot težava posameznika - kolektivni problem. Vse človekove 
ustvarjalne dejavnosti, želja po znanju, umetniškem izražanju ali svobodi 
gibanja so zaprte v šole, tečaje, plesne, športne klube itd. Zunaj varnih 
meja organizacij pa njihovi člani klavrno pogorijo - pogosto prav zaradi 
omenjenega strahu. Lahko najdemo malo morje skrajno nelogičnih oseb, ki 
leta hodijo na tečaj angleščine, pa se jim je nerodno pogovarjati s tujci; ki 
se mesece potijo na plesnih vajah, vendar bodo na plesu ves večer 
presedeli v strahu, da jih ne bi kdo zvlekel na plesišče (izkušnje z 
maturantskega plesa); ki vsak dan vadijo inštrument in zahajajo v 
glasbeno šolo, pa se ne upajo zaigrati niti za žlahto, kaj šele na kakšnem 
javnem prostoru. Na primer na Glavnem trgu. Kar pomnim, so tam včasih 
spontano zapela le dekleta iz Čopa Cabane po kakšnih vajah, ki so jih 
imela v sosednji glasbeni šoli. Ker se jim je v tistem trenutku tako 
zahotelo. Na lanski delavnici Jazzinity sem zaman prosila sošolce, da bi šli 
skupaj vadit na Seidlov mlin ali na stopnice pod muzejskimi vrtovi. Čeprav 
sem še nedolgo nazaj menila, da se v Sloveniji - ravno zaradi preobilice 
malih mest - ulična kultura ne bo razvila nikoli, me iz leta v leto vse bolj 
prijetno preseneča Ljubljana. Poleg poklicnih uličnih umetnikov se maja, ko 
se segrejejo tla, v Tivoli, na klopi pred Križankami, na Špico ob Ljubljanici 
in še kam naselijo mladi s kitarami, dijeriduji, džembami. Ob vsaki polni luni 
se na Gradu zbirajo bobnarji ter vsi, ki jih mika trans ob poplesavanju na 
plemenske ritme. Za Slovence popolnoma nepričakovano je po 
sredozemskem modelu zaživela celo mestna riva ob Ljubljanici, po kateri 
se sprehajajo predvsem tisti, ki uživajo v opazovanju in v tem, da so 
opaženi.

Čeprav je prestolnica še vedno majhno mesto, si pa vsaj več upa.

RADIO MAX 
88.9 & 87.6 FM

Gubčeva cesta 27, 
8210TREBNIE

tel. 07/34-81-545 ali 555 
e-mall: radlomax@siol.net

Glavni trg je središče starega dela urbanizacije Novega mesta. Kljub svoji 
središčni funkciji je zaradi lege mesta na okljuku reke in zasnove ulične 
mreže težko dostopen. Današnje razmere so posledica postopnega 
prilagajanja mesta spremembam prometa in razmerij med deli mesta. 
Zaradi prilagoditve ulični mreži prvotne urbanizacije je prometna zasnova 
celotnega središča delno improvizirana in učinkuje začasno, kar povzroča 
stalne polemike o možnih izboljšavah kvalitete mestnega prostora in 
hkrati ureditve prometa.

Slovenska mesta s starimi mestnimi jedri se soočajo s podobnimi 
problemi, ki pa jih rešujejo vsak na različne načine; tudi z izločanjem 
prometa iz mestnega jedra in obvoznimi cestami tik ob najožjem območju

v Novem mestu ni možna, ker bi bila najbližja na nasprotni strani reke, kjer 
ni parkirne infrastrukture in povezav v mesto. Zaradi prepletenosti ulic in 
centralne zasnove z Glavnim trgom v središču, bi zaprtje Glavnega trga 
povzročilo odrezanost ulic na vzhodni strani trga (Jenkova, Detelova, 
Dilančeva, Frančiškanski trg) in bi bilo možno samo zaprtje zgornjega dela 
trga (od Muzejske in Jenkove navzgor). To bi pomenilo enosmerno 
uporabo Kandijskega mosta z današnje enosmerne povezave Rozmanova 
- Prešernov trg - Sokolska (njena vloga bo natančneje določena ob prenovi 
tržnice). Promet območij severno in vzhodno bi se v tem primeru iztekel 
po Jenkovi na spodnji del Glavnega trga in Kandijski most. Dodatna krožna 
povezava bi bila možna prek Kastelčeve na Rozmanovo. V tem primeru bi 
bil zaprt Glavni trg od Jenkove navzgor in začetek Rozmanove do križišča

Mestno jedro funkcionira prav zaradi prometne ureditve, ki je postaia samoumevna. 
Preživetje Glavnega trga kot trgovskega območja bi bilo ob ukinitvi dostopa verjetno 
vprašljivo. Ponudba centra mesta tudi ni dovolj specifična, da bi bil to razlog za prihod v 
mestno jedro, gostota prebivalstva pa ni dovolj velika za funkcioniranje trga zgolj zaradi 
ambientalne vrednosti prostora.

jedra. Vprašljiv je obseg zapiranja jedra za promet; v primeru Celja je to 
povzročilo popolno opustelost centralnega dela mesta, Ptuj in Škofja Loka 
funkcionirata homogeno zaradi dobrih dostopov do območij zaprtih za 
promet (posebno Škofja Loka, kjer je že osnovna zasnova mesta z gornjim 
in spodnjim trgom omogočala izvedbo obvozne ceste). Kranj je, podobno 
kot Novo mesto, zasnovan na rečni terasi, vendar s še bolj omejenim 
dostopom samo z ene strani. Tu problem ohranjanja aktivnosti v središču 
mesta delno rešuje gostota prebivalstva in ponudba mestnega središča.

V Novem mestu je v zavesti meščanov mestno jedro dostopno za promet, 
sprememba na tem področju bi bila zelo dolgotrajna in problematična. 
Mestno jedro funkcionira prav zaradi prometne ureditve, ki je postala 
samoumevna. Preživetje Glavnega trga kot trgovskega območja bi bilo ob 
ukinitvi dostopa verjetno vprašljivo. Tudi ob upoštevanju dostopnosti 
ostalih mestnih trgovskih območij in nenaseljenosti Glavnega trga zaradi 
visokih cen in strogih spomeniškovarstvenih pogojev uporabe zaščitenih 
stavb. Ponudba Glavnega trga tudi ni dovolj specifična, da bi bil to razlog 
za prihod v mestno jedro, gostota prebivalstva pa ni dovolj velika za 
funkcioniranje trga zgolj zaradi ambientalne vrednosti prostora.

Istočasno je očitno, da v mestnem središču porast prometa ni možen. 
Celotna ulična mreža je zasnovana za enosmerni promet, ki je ob 
prometnih konicah neučinkovit. Ob spremembi katerega koli dela 
prometne zasnove bi bilo potrebno prilagoditi vse ostale. Obvozna cesta

s Kastelčevo.

Celotna današnja in možna opisana zasnova sta z vidika sodobnega 
oblikovanja prometa popolnoma neustrezni zaradi ozkosti, neprimernih 
kotov zavijanja, neurejenega cestišča... Možnost zaprtja celotnega jedra 
se zdi še bolj neverjetna in zapletena od zaprtja Glavnega trga. To bi bila 
sicer dobra rešitev za prebivalce tega območja, pešce in zaznavo mesta, 
vendar bi zahtevala spremembo celotne ureditve mestnega parterja, 
posebno Glavnega trga, kjer bi bila potrebna ukinitev parkirnih mest in 
ureditev ploskve trga, kar bi bilo pri samo delnem zaprtju za promet 
enostavnejše. Pri popolnem zaprtju središča bi bilo treba zagotoviti 
dodatne parkirne površine, za katere v primerni oddaljenosti od starega 
jedra ni prostora.
Vse rešitve naj bi pripomogle k prestukturiranju mestnega jedra in 
vzpostavitvi Glavnega trga kot kvalitetnega mestnega prostora, ki je sedaj 
degradiran v parkirišče in cesto. V vsakem primeru pa bi morale 
upoštevati tudi pričakovanja prebivalcev mesta.

Rešitev prometnega problema mestnega središča ostaja nerešljiva 
uganka novomeškega urbanizma. Odgovornost je prevelika in 
nepopolnost katere koli rešitve preveč očitna, da bi bila možna dokončna 
odločitev. Verjetno pa bo zaradi povečevanja problemov v bližnji 
prihodnosti nujna.
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Predstavitev
avtorja:

Prof. mag. Peter Gabrijelčič je univerzitetni 
diplomirani inženir arhitekture in magister tehničnih 
znanosti, izredni profesor za urbanizem, krajinarstvo 
in ruralno arhitekturo na Fakulteti za arhitekturo 
Univerze v Ljubljani.

Kot profesor je gostoval v Beogradu, Gradcu, Milanu, 
Birminghamu, New Yorku, Benetkah, Trentu in 
Oxfordu.

Med drugimi so med njegovimi uresničenimi projekti 
tudi novi most čez Ljubljanico v Fužinah in novi most 
čez Gruberjev prekop na Kodeljevem s parkovno in 
obrečno ureditvijo, za kar je dobil nagrado 
Prešernovega sklada, oblikovanje mestnega bulvarja 
z novim mostom čez Krko v Novem mestu leta 1990, 
evropsko nagrajeni projekt novega mostu za pešce 
na Ptuju, novi most y sklopu ljubljanske obvoznice in 
novi viseči most v Črni gori, ki je tik pred realizacijo.

To je le kratek povzetek njegovih dosedanjih del, ki 
kažejo na bogate izkušnje pri oblikovanju obrečnega 
prostora. V svojem prispevku profesor Gabrijelčič 
med drugim govori o zanimivih oblikovalskih 
izhodiščih pri projektiranju Šmihelskega mostu v 
Novem mestu in dodaja še kratek vpogled v 
ambientalni potencial obrečnega prostora Kandije.

Sandra H. Grum

S prispevkom Petra Gabrijelčiča nadaljujemo niz 
povzetkov referatov s simpozija Novo mesto - 
odsev Krke, ki je potekal novembra lani. Simpozij 
je zasnovala in vodila Sandra H. Grum.

Podrobnosti tudi na www.zalozba-goga.si/odsev.

Peter Gabrijelčič
potrebni preveliki konstruktorski napori za ustavitev 
enovite ločne konstrukcije ob le dveh obrežnih pilonih, 
od koder bi most “odkorakal” v drobnejših korakih. 
Edina cenovno primerna enovita ločna konstrukcija je 
bila z oblikovnega stališča nesprejemljiva, saj je 
pomenila le preprost prenos tehnologije škatlastih 
težkomontažnih nosilcev, razvitih za gradnjo 
avtocestnih viaduktov, in bi s svojim merilom in 
oblikovanjem porušila mestno občutenje prostora. V 
tem okviru smo izbrali konstrukcijsko rešitev, ki 
ohranja vse značilnosti oblikovne predloge s tem, da 
nadomešča enoviti ločni nosilec z dvema lokoma, 
oprtima na rečno podporo. S tem, ko smo izgubili 
predvideno smelost mostne konstrukcije, izvedene v 
enem razponu, smo morali poiskati nadomestilo v 
dodajanju drobnejših elementov, ki dodatno 
pojasnjujejo novo konstrukcijo. To so predvsem 
razgledni pomoli tudi na sredinsko mostno podporo in 
drugače strukturirana ograja. Zaradi širine mostu in 
varnosti pešcev smo med voziščem in kolesarskimi 
stezami namestili ograjo s svetilkami. Na ta način 
ustvarimo prostorsko plastnost in tudi v prečnem 
profilu mreženje pogledov. Z razglednimi balkoni je 
peščeva pot razdeljena v več sekvenc, kar krepi pri 
pešcu občutek varnosti in dela pot prek mostu krajšo 
in zanimivejšo.

Drugi projekt predstavlja predlog trasiranja in 
oblikovanja nove Partizanske ceste. V ta namen smo 
izdelali več možnosti. Nekatere iščejo rešitev na

Za večino slovenskih obrečnih mest velja, da so šele v 
zadnjem času odkrila možnosti, ki jih ponuja rečni 
prostor. Pravzaprav to ni nič nenavadnega, če 
pomislimo, da je rečni prostor kot del mestnega 
ambienta tudi v evropski zgodovini postal cenjen šele 
v pozni renesansi, ko so ga odkrili in v mestnih 
utopičnih vizijah prvič upodabljali toskanski slikarji. Do 
takrat je reka predstavljala le manjvreden in nezdrav 
transportni kanal, v katerega se je stekala mestna 
kanalizacija in kamor se je mesto odpiralo s svojim 
manj vrednim pročeljem. Reka je predstavljala svet 
neukročene in “sovražne" divjine, pred katero se je 
mesto zapiralo za svoja obzidja in v notranjosti gradilo 
umeten in varen svet.

Odkritje, da je reka lahko enakovredni element 
mestnega prostora, je razvojno vzpodbudilo nove 
mestne površine in sprožilo obsežen proces pozidave 
rečnih bregov. Rečni prostori postanejo nekakšne nove 
mestne avenije, na katere se odpirajo fasade 
najimenitnejših mestnih palač in urejeni parki. Ta 
proces se nadaljuje tudi v baroku in doseže svoj 
vrhunec v velikih baročnih urbanističnih zasnovah, kjer 
je prav rečni ambient pogost motiv novih mestnih 
prospektov. Angleški krajinski arhitekti kasneje 
razvijejo nov pristop, ki je do narave manj sovražen in 
jo zato skušajo "udomačiti" v obliko kultivirane 
obrečne krajine, ki vstopa v mestni pejsaž kot del 
parkovnih ureditev.

V evropskih mestih zasledimo različne situacije in 
različne razvojne faze v udejanjanju omenjenih 
principov pri urejanju rečnega prostora. Medtem ko je 
v nekaterih mestih še vedno ohranjen prvobitni rečni 
pejsaž, najdemo drugje izrazito degradirano okolje, ki 
spominja na predrenesančno stanje. V novejšem času 
smo sicer pri ocenjevanju spontano nastale rečne 
fasade bolj prizanesljivi in jo ocenjujemo kot “igrivo" in 
slikovito, čeprav je v večini mest reka postala 
integralni del mestne strukture, obzidana z najboljšo 
arhitekturo, prepredena z imenitnimi mostovi in 
bogatimi obrežnimi ureditvami.

Ko razmišljamo o aktiviranju rečnega prostora v 
slovenskih mestih, se lahko naslonimo na zgodovinsko 
izkušnjo omenjenih treh konceptov, ki so uporabna 
osnova za naša programska in kompozicijska 
izhodišča.

Pri svojem dosedanjem delu sem imel pred leti 
priložnost sodelovati tudi pri posegih v rečni prostor 
reke Krke v Novem mestu. Pri opisu teh posegov se 
omejujem na objekte same, čeprav me mika tudi bolj 
razširjena razprava o značilnostih in zmožnostih 
celotnega rečnega prostora.

Prva naloga, ki jo želim predstaviti, je izgradnja 
novega mostu čez reko Krko na trasi nove regionalne 
ceste, ki smo jo oblikovali kot pomemben mestni 
bulevar. Že ob iskanju ožje lokacije za novi most so se 
izoblikovala nasprotujoča si strokovna mnenja. Ta so 
se razhajala tudi ob kasnejšem natančnejšem 
umeščanju objekta v cestni prostor oziroma ob izbiri 
najprimernejše mostne nivelete. Po strokovni presoji in 
na podlagi tehtanja različnih možnosti je izbrana 
lokacija, ki v največjem možnem obsegu ohranja 
karakteristike in niveletni potek Ljubljanske ceste, 
manj ugodna pa je za oblikovanje mostu, ki ima močan

vzdolžni padec in se zato v pogledih “striže” s 
sosednjim železniškim mostom.

Glede na zahtevnost lokacije sta investitorja Mestna 
občina Novo mesto in Republiška skupnost za ceste 
Slovenije naročila poseben projekt oblikovanja novega 
mostnega objekta.

Izdelava in usklajevanje projektne dokumentacije je 
potekalo v več fazah. V prvi fazi smo izoblikovali nekaj 
temeljnih kriterijev, ki so bili vodilo pri pripravi 
variantnih preizkusov za definiranje osnovnih 
gabaritov objekta:

novi most ni samo prehod hitre ceste prek Krke, 
temveč mora s svojimi konstrukcijskimi in 
simbolnimi elementi označiti prisotnost 
mestnega prostora oziroma opozoriti pešca in 
voznika, da se nahajata v rečnem ambientu;

novi objekt se bo izrazil v lastni arhitektonski 
govorici, vendar bo sočasno oblikovno 
prilagojen prostorskim determinantam 
sosednjega železniškega mostu in merilu 
obrečne mestne arhitekture;

objekt je potrebno oblikovno prilagoditi silhueti 
mesta; objekt je viden iz mestne smeri, hkrati pa 
je v prvem planu pri pogledih proti mestu;

zaradi vzdolžnega naklona cestišča je prisotno 
oblikovno neugodno “striženje" železniškega im 
novega mostnega objekta; oblikovanje novega 
objekta mora v največji možni meri nevtralizirati 
to izjemno konfliktno stanje, kar je temeljni cilj 
oblikovalske naloge;

z mostnega telesa se odpirajo lepi panoramski 
pogledi proti staremu mestu, kar moramo 
izkoristiti in predvsem pešcu omogočiti krajši 
postanek na predvidenih razglednih točkah.

Ob upoštevanju treh glavnih kriterijev smo pripravili 
nekaj možnih variant oblikovanja grobih obrisov 
mostnega telesa, ki so pokazale:

da na obravnavani lokaciji niso dopustne rešitve, 
ki dajejo vtis rutinske uporabe konfekcijske 
tehnologije tipa “ravnih prednapetih AB nosilcev” 
in pilotnih podpor,

.da se s členitvijo mostu v manjše ločene 
segmente s podporami v reki ne izognemo vtisu 
rutinsko načrtovanega objekta. Takšen objekt se 
zdi že na prvi pogled izvajalsko nezahteven in 
pretirano členjen v primerjavi z inženirsko drznim 
železniškim mostom. Čeprav ima železniški most 
podporo v reki, se zdi zaradi neprekinjenega 
paličnega nosilca oblikovno enoten in kot en 
skok preko reke.

oblikovanje objekta ne dovoljuje njegove 
pretirane členitve nad nivojem cestišča (svetilke, 
svetilni piloni), ker se s tem ustvarja oblikovna 
zmeda glede na železniški most v ozadju. 
Močnejše strukturiranje mosta je zaželeno v 
njegovi podporni konstrukciji, podobno kot pri 
objektu železniškega mosta.

Po strokovni oceni oblikovanih variant in po javni 
razpravi je bila izbrana možnost, katere oblikovalski 
koncept in njegove posamezne elemente lahko 
strnemo v naslednjih točkah:

Novi most in obstoječi železniški most 
predstavljata enovito in zaokroženo celoto. To 
pomeni, da je bilo mogoče omiliti neugodne 
posledice "striženja" objektov le z oblikovnim 
poenotenjem objektov v kompozicijsko celoto, v 
kateri je ostala prostorska diagonala cestišča 
edina kompozicijska izjema.

V smislu poenotenja objektov smo novi most 
členili v tri oblikovne sklope: na dve obrežni 
stebriščni konstrukciji, ki spominjata na viaduktni 
del železniškega mostu, to je na del, ki je 
konstrukcijsko manj zahteven, ker se opira na 
kopni del obrežja in na enovit, eleganten mostni 
lok prek rečnega toka, oprt na masivna obrežna 
podporna pilona. Takšna rešitev daje mostu videz 
vitkosti (ob sicer širokem cestišču), stebriščni 
motiv na obalah pa ga uvršča med tudi 
tektonsko, to je arhitektonsko čuteče objekte.

Mostni lok v izbrani varianti je simetričen glede 
na horizontalno osnovo reke. To pomeni, da je lok 
ločnih nosilcev asimetričen glede na vzdolžni 
naklon cestišča. Z oblikovalskega stališča je to 
pomemben element uravnoteženja prostorske

kompozicije, ki pa mora biti ocenjen tudi s 
stališča izvedljivosti in ocene stroškov.

Obrežni piloni imajo prečne razširitve v obliki 
razglednih balkonov ali počivališč. Na desnem 
bregu proti mestni strani se balkon razširi v 
večjo razgledno ploščad, prekrito s paviljonsko 
streho. Višina paviljona je poravnana z niveleto 
železniške proge. Objekt paviljona predstavlja v 
celotni kompoziciji obeh mostov ključni element 
izravnave ali uravnoteženja kompozicije ter s 
svojim kontrapunktiranjem omili posledice 
"striženja" obeh mostnih objektov. Istočasno 
predstavlja lokacija paviljona izjemno razgledno 
točko z značilnimi pogledi na mesto.

Na teh osnovah je bil razpisan natečaj za pridobitev 
najugodneje konstrukcijske rešitve. Natečajnikom je bil 
predpisan osnovni gabarit objekta, medtem ko so bile 
materialne in konstrukcijske rešitve prepuščene njihovi 
presoji. Rešitve natečaja so pokazale, da je predlagana 
oblikovna varianta cenovno prezahtevna, saj bi bili

obstoječi trasi, druge pa prestavljajo traso na breg 
Krke. Obrežni potek ceste sprošča območje med 
bolnišničnimi palačami za oblikovanje novih parkovnih 
površin in za morebitne nove javne parterje funkcije. 
Kljub posegu v obrežni ekotop omogoča ta varianta 
ob skrbnem projektiranju in oblikovanju ohranitev 
večine drevesnega sestoja in ohranitev osnovnega 
značaja prostora.

Z iskanjem idealnega poteka ceste bodo potrebni le 
minimalni posegi v brežino, bodisi kot minimalni useki 
ali kot opore na mestih, kjer se cesta "prelije” preko 
roba brežine. V tem obdobju smo bili prepričani, da bi 
Partizanska cesta, oblikovana z novimi arkadnimi 
elementi in tradicionalno čutečim členjenjem 
komunalnih elementov lahko postala nov kvalitetni 
obrežni mestni prostor, od koder bodo odprti široki 
panoramski pogledi na staro mestno panoramo.
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»Kdor poletja ne spoštuje, 
bo jeseni hladen kamen nosil.«

S. DeVille

Dante Kristan II.

Čas, poletni čas. Končno čas za vas in čas za nas. Čas počasi za vse 
nas, da pokažemo svoj vitki, hotni stas. Kisli depri malodušja ušli smo 
le za las. Bridka pomlad ni bila prizanesljiva z drekom, ki nam pada na 
glavo in kazi prelepi nam obraz. Pomlad, poserjemo se nate, ti, 
lascivna, pretkana konkubina. Prodajaš novo rojstvo, sok življenja nam 
prodajaš ti, prašiča, a okrog tebe sama smrt in puhli smrad 
smradovja. Pomlad je drastično precenjena, pa to je za otroke. 
Servirana nam je bila kot hram ljubezni, tempelj prebujenja, vrata v 
krhki svet naslade, a kaj od tega. Nič, suhi stud, le brezmejno trdo 
delo, slabo vreme, seksa malo in še ta zanič. Zakaj, šele poletje 
pravemu jebaču šanso nudi. S svojo dekadenco in surovostjo 
praznine svoje prazne podžiga slehernika, da izstopi iz samega sebe 
in radikalizira svojo radikalno srž. Le poletje nas lahko osvobodi izpod 
lastnega jarma smisla in zdravega razuma, da bomo poleteli v 
kozmos z lahkotnim korakom užitka brez peze vesti. Poletje, dragi 
moji, čaka, da razleže svoj brutalni neizprosni glas. Mladenke in 
mladeniči vseh raznoterih nagnjenj in ras, na glas naj se glasi vaš 
bojni krik, pohotni vaš skovik.

Tako, sluzava poprdevajoča pomlad je na izdihu. Horuk poletje, evo 
nas. Za nami so vijolice in za nami je slovita evrovizijska poprdevka. 
Europa insieme blovvjob. Vrhunec plastičnega sadja. Itak. Kot že 
rečeno na tem mestu, komu so sploh namenjena ta jajca. Latino 
komadi iz Latvije, grški pridodih iz Anglije, afriški ritmi iz Nemčije in 
kdo komu v Evropi fafa in kdo se komu ne bi rad zameril in čudne 
obleke in še bolj zagonetne koreografije in jadna glasba in ultra 
fušanje in to z nasmehom, kamnitim psihopatskim umetnim 
nasmehom. Freak show, bizzar, a to ni še nič, chill sister, le čakajte, 
boste videli, kaj pregovorno ekscentrični Slovenci skrivajo v svojem 
mastnem rokavu. Zmaga! O, da, samo što nije. Blamaža, blam della 
blam. Mislim, letos smo si pa res priredili prav posebno epizodico, 
dragulj, ki ga izpljune le slovenska duša. Res nekaj boljšega. Proslule 
zvezde naše kolosalne estrade, uboge Sestre, so nam bile oče in 
mati. Vendar pa ne od začetka. Ne. najprej stud in zgražanje. Škandal, 
sramota, fuj te bodi, potem naenkrat, da ne bo kdo mislil, da mi 
nismo tolerantni, malo manj grozljivo, bolj sprejemljivo, naj jim bo, 
nakar čez čas, glej, skoraj entuziazem, srčno zdaj vsi želijo sestram v 
bran, everybody loves the funky drag-queen, udarniško, najprej kao 
intelektualci, potem hipiji, politiki, vsi osvobojeno z odprtimi rokami 
skakljajo sladkobnim melodijam in homoerotični ljubezni v objem. 
Razposajeno. Ekstazza. In na koncu, ko že tudi tisti, ki sploh ne ločijo 
med travestitom in stalaktitom, živijo za sestre in njihovo stvar (in 
naokrog podarjajo ljubezen), in vsi fanatično, kot da bi jim nekdo opral 
možgane, ne vem od kod verjamejo v zmago, kaj se je zgodilo? 
Posrale so se. Big time. Ampak moški drek. Prava smerda. Ne, ni 
pomagala niti lepota niti virtuozna koreografija niti Manifik niti 
nebrzdani talent, prodorna karizma, niti najboljši jebeni lučkarji na 
svetu, niti tri kile kristalov Swarovsky a la DHL, nič ni pomagalo našim 
izbrankam do zvezd, skratka jedva smo ostali v igri za naslednje leto. 
Kaj klavrno. In še debilozno tuhtanje, kako to, da se je zgodil tak 
kolaps, ko pa so bile pred tekmovanjem nonstop glavne atrakcije. 
Jasno, jebi ga, če je v prostoru sto moških in eden od njih nosi kiklo, 
ga valjda vsak takoj opazi. Jajca v kikli pripomorejo k dobri opaznosti, 
ne pa k dobri glasbi. Kar zadeva nebulozo o pomembnosti pojava 
Sester za slovensko družbo in njihovem domnevno zdravilnem učinku 
zoper homofobijo naj dodam le, da so prejšnji teden v naši 
samozvano tolerantni prestolnici prebutali modela, ki v tv nanizanki Tv 
dober dan samo igra pedra, in televizija je samo jebena fikcija. 
Sestrice so kvečjemu povečale sranje in dale netolerantnežem še en 
potencialen razlog za nasilje, češ, dejmo fentat pedre, prasci so nas 
zajebal na evroviziji. To je naprimer lahko realnost.

Kot se vse stvari gibljejo proti svojem koncu, smo tudi Slovenci 
doživeli svoj prvi zlet za kao legalizacijo marihuane. Jadno. Piknik za 
osvobajajoče se otroke. Ko se človek pelje mimo, misli, da gre za 
novo lutkovno igrico na Kongresnem trgu. Udeležencev malo, vsi 
ultra mladi, vsi pasivni (si že mislimo zakaj), vse v duhu, zakaj nam 
grda grda oblast ne pusti kaditi, če je pa tako fino. Humorno. Vsi pravi 
kadilci so bili seveda drugje. Doma so ždeli pred svojim ultra-hot, 
latest shit, audio-video sistemom s smotko tadobre v zobeh, ali pa so 
bili zadržani, ker je treba hoditi v službo v odvetniško pisarno, klinični 
center, gledališče, parlament, biti uspešen, funkcionirati, skrbeti za 
družino. V tem primeru bo treba na tadobro počakati do zvečer, ko ti 
nihče več ne serje po glavi. Pretkani ljubitelji se ne ženirajo preveč. 
Sistem pač deluje tudi brez žegna oblasti. To je ideologija, ki se 
prodaja brez reklame.

Močno nas je razveselilo, da je celo konzervativna trdnjava 
Dolenjskega lista pritegnila Parkovi iniciativi vztrajnega razkrivanja 
tančic, ki zakrivajo zahrbtni svet drog. Hvalevredno delo, hvalepolna 
hvala. Vendar pa, kako? Vsekakor najmanj čudnoV številki, ki je izšla 
23. maja, so kar trije članki, ki se dotikajo problematike mamil, a ker 
sta dva čisti dolgčas, se bom pomudil večinoma pri tretjem, ki je

prava poslastica. Dolgočasneža govorita o novi aktivni skupini 
(whatever) in o 25 kao smrtonosnih ekstasijih v diskoteki (25, joj, 
panika), na drugi strani pa je gospa ta in ta v tretjem omenjenem 
članku izrodila pravo literarno-raziskovalno-krimipsihološko umetnino. 
Resno. Najprej bombastični naslov: “70 jointov gotovo ni imel le zase” 
To je naslov, mimo katerega ne moreš, kako me prepriča s svojim 
prefinjenim senzacionalističnim žarom. Takoj nam je jasno, da to ne bo 
samo članek, to bo pravi stilski dragulj na vedno ambiciozni strani 
kronike, tega azila za nesojene pravljičarje. Menim, da je fino, da se 
hoče tednik malo poigrati z žanri in ta eksperimentalni duh me 
navdaja s svetlim upanjem, ampak tole je pa morda vendarle malo 
deplase. Članek nudi nesluteno bogastvo in globino. In kako sočutno. 
Velika novica je, mladenič, ki so mu našli neko travo. Ah. Avtorica 
protagonista malo obsoja, malo pa ga kot dobra mamica pomilosti. 
Pedagoško, vesoljno, ojdipovsko. Ona čuti z njim, a hkrati ne pozablja 
na dejstva in estetske kvalitete svoje kreacije. Popolno. 
Gesamtkunstdreck. Če pobliže omenim samo debelo natisnjen uvod, 
nam že narine drek v gate. Najprej avtorica naploza popoln nesmisel, 
kako je mladenič čudežno-čarobno kao slučajno med kajenjem jointa 
naletel na nekaj semen. Kaj, med kajenjem, ste prepričani, da ni 
mogoče potem, ko so že malo pečena? Mislim, genialno, 
poznavalsko. Naprej v slogu in z globokim vedenjem o kriminalnem 
umu razvije, kako je tip ta semena, ker ni vedel kam z njimi, kar malo 
brezveze odvrgel. Res, svašta. In potem je zrasla rastlina. Pika. 
Konoplja. Pika. Najprej ena, a kasneje več. Srh. Dramatično, intriga, 
kraljica suspenza, organizirajmo regionalno tekmovanje mladih 
talentov v pisanju kriminalk. To te pogoltne, članek se bere sam od 
sebe. Nadaljuje nič manj doživeto. Ko so rastline dozorele, jih je 
mladec, češ, kaj pa naj bi mu drugega preostalo, potrgal in posušil. 
Dobil je 44 gramov, jih pospravil v 27 (??) vrečk in to naj bi bilo za 
približno za 70 jointovf???). Ne vem, ali je to kvoto avtorica izračunala 
sama, ali je morda glede tega dobila namig od naše pregovorno 
informirane policije. (Če iz 44 g dobiš 70, potem je roba tako švoh, - 
da se o njej splph ne splača izgubljati besed.) V svoji dramatičnosti

ona ne popušča, nasprotno, ona gradira. Na koncu uvoda nam še 
strokovno, z rosnim očesom socialne delavke razsvetli, kako je bil 
mladec, zaradi domnevne brutalne strogosti staršev, primoran drogo 
skriti v gozdu. Šmrc. Melodramatično. Grenkosladko. Tragično, a 
vendar srčkano, iznajdljivo, pobalisko, simpatično, You know, boys will 
be boys. Vse skupaj tako lepo zaokroženo, klimaks in katarza vse v 
nekaj sočnih vrsticah. Tak podvig gotovo terja nebrzdano virtuoznost 
avtorja in lahko si samo predstavljate, kakšne delikatese in neslutene 
literarne kvalitete skriva članek, ki sledi, a dovolj za vzorec. Strinjajmo 
se, da subjektivni kvazi umetniško-psihološki izlivi te vrste vendarle ne 
sodijo na stran tako eksaktne rubrike kot je kronika. Neprimerno in 
zavajajoče. In tudi: bolje nič, kot neumnosti v celofanu.

Zdaj pa, poglejmo drugače. Glejmo s svetlim zrklom. Veselimo se, da 
je naše mesto še vedno tako varno. Navsezadnje je fino, da nič ne 
dogaja (ali pač), da naš haupt tednik kar četrtino strani kronike 
posveča podvigom pravljičarskega krožka in zanimivim malim 
nedolžnim prekrškom. Hkrati pa še malo podezinformira naokrog z 
zgrešenimi predstavanji in dognanji
Svojih velecenjenih piscev. Res me zanima, kdaj je gospa avtorica 
pokadila svoj zadnji joint, da lahko sodi in tako suvereno ugotavlja (ali 
pa ponavlja) in zastopa denimo dejstvo, da 70 jointov pa gotovo ni 
imel le zase. Zakaj pa ne? Saj ni nujno, da bo pokadil kar vse naenkrat. 
Kaj pa ona ve, kaj je to joint. Ne bi ga prepoznala, če bi ji padel na 
glavo. Nekdo tolikšno količino skadi v enem mesecu, spet drugi je bo 
imel dovolj za dve leti. Glejte gospa, to je kot na primer meso. Nekdo 
kupi vsak teden nekaj zrezkov, spet drugi pa bo kupil celo svinjsko 
polovico in jo hranil v skrinji. A zato, ker ima doma celo svinjsko 
polovico, ga ne moremo kar obtožiti, da je ne bo pojedel sam, ampak 
jo bo naskrivaj po kosih preprodajal sosedom in lifral sodelavcem. 
Tako je to.

Za konec le še svarilo: vsi zahrbtneži in mali kriminalci, ki gojite in 
skrivate pogubno konopljo, pazite, kaj hitro se vam lahko pripeti, da 
vam bo gospa avtorica ukradla zgodbo in jo zlorabila za svoj novi 
suspenzični bestseller roman o divjem svetu trgovine s 
prepovedanimi substancami.

Komiki. Duh. Milo za drago. „
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Damijan Šinigoj

Davor Janjič je rojen leta 1969 v Tuzli. Študiral je 
filmsko igro v Studiu za mlade igralce in na Akademiji 
v Sarajevu, vendar je že kot otrok začel igrati. Bil je 
član Odprte scene Obala Sarajevo ter najmlajši član 
Ateljeja 212 v Beogradu. Glavne vloge je odigral v 
filmih: Outsider; Oslovska leta, Čaruga, Belle Epoque, 
Mbja, Život sa stricem, Ono malo duše. Leta 1991-96 
je preživel v Londonu, od leta 1996 pa živi in dela v 
Ljubljani.

Se igralec rodi ali naredi?
In eno in drugo. Zagotovo se rodi, potem 

potrebuješ še vaje, čas, potrebuješ šolo. Sicer 
obstajajo ljudje, igralci, ki so brez šole, ki so rojeni 
fantastični igralci, a to so bolj izjeme, ki potrjujejo 
pravilo.

Kako si ugotovil, da boš postal igralec?
Pravzaprav ne vem. Mislim, da dolgo časa nisem 

želel postati igralec. Sicer sem se že kot otrok 
dobesedno igral na televiziji in radiu, a sem se za to, 
da se bom skozi življenje prebijal kot igralec, odločil 
menda nekje pri šestnajstih letih. Tedaj sem prenehal 
razmišljati o računalnikih in matematiki. Mislim, da mi 
je matematika v tistem času postala pretežka, preveč 
časa sem izgubljal za vaje. Spoznal sem, da bom kot 
igralec lažje in lepše živel.

Kdaj si pravzaprav začel igrati?
S sedmimi leti. V osnovni šoli so priredili avdicijo 

in nanjo se je prijavilo šest prijateljev. Ne vem, zakaj, a 
so me takoj vzeli za svojega, podpisati sem moral 
pogodbo za radio in televizijo, najprej enoletno, nato 
dveletno. Delal, pravzaprav igral sem se v studiu za 
mladinski program, kjer so delali oddaje za otroke in

mladino. To je bila zame čudovita izkušnja. Če se pred 
kamero postaviš že kot otrok, se je ne bojiš. Ni te 
strah kamere.

V ozadju torej ni stala ambiciozna mama, 
morda oče?
Ne, ne, nikakor. Začetek je bil naključen. Po desetih 

letih, ko sem imel za sabo že prav veličastno 
kilometrino, je bilo prvi film lahko narediti in nato oditi 
na akademijo za film. Takoj so me sprejeli, seveda 
zaradi minulega dela. Če bi me ocenjevali po tistem, 
kar sem napravil za sprejemni izpit, me nihče pri 
zdravi pameti ne bi sprejel.

Kaj si pa naredil?
Bilo je grozno. Vsak od kandidatov mora narediti 

dva monologa in recitirati pesem. Bil sem zares 
grozen. Nisem se pripravil, ne vem, zakaj. Pravzaprav, 
če te na sprejemni izpit povabi sam dekan, potem 
verjetno veš, da boš sprejet ne glede na vse.

Ti si Sarajevčan?
Ne, rojen sem v Tuzli. Ampak v Sarajevu sem 

preživel večino svojega življenja. Čakaj, če 
izračunam... Ne, zdaj že dalj ne živim v Sarajevu. 
Ampak v glavnem sem živel v tem mestu.

To je bilo v času Nadrealistov?
Točno. Na akademijo sem se vpisal... se mi zdi, 

da leta 1987 Tedaj so bili, jasno, Nadrealisti glavni.

Si te ljudi kot bodoči igralec spoznal, so kaj 
vplivali nate?
Ne, vplivali niso, sem jih pa poznal, jasno.

Sarajevo je majhno mesto. Moja šola je imela v kleti 
čudovit bar, v katerem so se zbirale vse te pomembne

osebe, od Osima, selektorja tedanje nogometne 
reprezentance, do Emira Kusturice, tedaj že zelo 
znanega režiserja, Bregoviča... In te ljudi sem moral 
spoznati, kajti v Sarajevu smo se gibali v zelo 
majhnem prostoru.

Prvi pravi film torej pri šestnajstih letih.
Da. To je film Ovo malo duše. In naj ponovim, da 

ne bo ono: Ovo malo duše. Adimir Kenovič, njegov 
prvi film. Majhna, sentimentalna zgodba o najstniku, ki 
je odraščal v Bosni v petdesetih letih. Predstavljal si 
Bosno v petdesetih letih prejšnjega stoletja, ni bilo 
elektrike, vodovoda, njemu pa so se dogajala 
univerzalne stvari. Prva ljubezen in podobno. Zelo 
dobro je bil sprejet pri kritiki in na festivalih. Narejen je 
bil kot televizijski film in takoj je zmagal na nekaterih 
naših televizijskih festivalih, kasneje so ga presneli na 
35 milimetrski filmski trak in bil je takoj sprejet v 
Cannesu, leta 1991 je obredel ves svet. Res je bil 
uspešen.

Kako so Sarajevčani gledali nate po tem
uspehu?
Ta_ film sem naredil še kot otrok, šele po drugem 

filmu Život sa stricem so me začeli gledati malce 
drugače. V prav neverjetni konkurenci sem namreč na 
festivalu v Montrealu dobil nagrado. Šele takrat so me 
začeli gledati kakor resnega igralca. Čeprav ... v 
Sarajevu je bila specifična situacija. Tam te nihče nikoli 
ni gledal kot zvezdo in to me je morda rešilo, da kot 
relativno mlad igralec nisem padel v nekakšna 
neumna razmišljanja o zvezdništvu. Enostavno mi niso 
pustili, da bi bil zvezdnik. Kakor tudi drugim ne. Moraš 
ogromno delati, da te vsaj priznajo.

Torej zvezde v Sarajevu niso bile zvezde?
Čelo nasprotno. Če si malo dvignil glavo nad 

ostale, so te na ulici takoj začeli zafrkavati, se 
norčevati iz tebe...

To je potem kakor slovenski sindrom: ko 
Slovenec malce pokuka nad ostale, ga 
takoj potegnemo nazaj...
Ne, ne, tam je vse skupaj bolj humorno, tukaj pa 

se stvari dogajajo iz zlobe. Če si znan v Sloveniji, ljudje 
začnejo spletkariti proti tebi, v Sarajevu te pa samo 
zafrkavajo, in to tako močno, da ne postaneš ošaben, 
prevzeten, da ti ne stopi v glavo. Da si ne bi domišljal, 
da si drugačen od drugih...

Tvoja filmska zgodba ni povsem specifična. 
Recimo, v Ameriki igralci delajo kot 
natakarji štirideset let in čeprav v vsem 
tem času posnamejo tri vzporedne vloge in 
nekaj reklam, se imajo za igralce, ti pa 
takoj na glavno vlogo.
Res je, v prvih nekaj filmih sem igral glavno vlogo. 

Ampak to je bil res splet okoliščin. Sem se pa na 
začetku ogromno učil. Eden mojih prvih režiserjev je bil 
Krsto Papič, ki me je veliko naučil, da sem kasneje 
lahko delal resne vloge.

V več filmih igraš, lažje ti gre?
Absolutno. V vsakem primeru. Več avtomobilov 

popraviš, boljši mehanik si.

Mar ni tako? Več operacij narediš na srcu, 
boljši si. Tudi vloge verjetno lažje dobivaš?
To je odvisno. Če dobro odigraš, potem te 

pokličejo, če slabo odigraš, te ne pokličejo. Na filmu in
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ob filmu se dogajajo povsem logične stvari. V igri je 
zelo veliko denarja. Ljudje se s tem denarjem neradi 
igrajo in ga ne bodo dali nekomu, ki ne zna napraviti 
dobre vloge.

Kako pa je kot šestnajstletnik igrati v filmu? Je 
honorar normalno visok kot za odraslega 
igralca?
Pri tem sem vedno imel malce sreče, da sem 

takoj začel v prvem razredu. Kolikor so služili drugi, 
toliko so dali tudi meni.

Torej si bil poln denarja ...
Kot otrok res. Zdaj ga je vse manj in manj. (smeh)

Ampak, saj tudi živiš v manjši državi.
To je res. In prav pred nekaj dnevi sem se moral z 

nekim producentom prav boriti za svoj honorar. Ne 
plačajo in ne plačajo. Tudi po osemdeset dni zamudijo 
rok plačila. Temu bi rad v Sloveniji napravil konec.

To mi zveni tako donkihotovsko.
Moram se boriti. Nekoč se morajo tudi oni naučiti, 

da igralci nismo naivni kreteni...

Kako pa je izgledalo tvoje šolanje? Glede na to, 
da si ža imel posnet film.
Ne le enega. Na stotine in stotine televizijskih 

oddaj, dva celovečerca. Na akademijo sem šel z 
nagrado filmskega festivala v Montrealu. V konkurenci 
so bili Christopher Lambert, Ed Harris, velika imena. 
Profesorji so bili v redu. Prinesel sem nagrado na 
akademijo, oni pa so se šalili, češ, kaj me pa sploh še 
lahko naučijo. A so me še veliko naučili.

Kdaj se je začela vojna v Bosni?
Začela se je aprila 1992. leta.

To ste se Bosanci že dogovorili? Namreč, to je 
datum, ko so udarili po Sarajevu, ampak 
tolklo se je po Bosni že prej.
Seveda se je začela že prej v Bosanskem Brodu, 

pa pri Bjelini, ko je prišel Arkan in zagrešil prve 
zločine. Ampak zame se je vojna začela aprila v 
Sarajevu.

Si bil takrat v Sarajevu?
Bil sem v Beogradu, a sem se vrnil.

Kaj si počel v Beogradu?
Pripravljal sem predstavo v Ateljeju 202.

Kako si doživel začetek?
To je neverjetna izkušnja, kdor je ni doživel... (Ej, a 

je Nigerija povedla ena nič? Med pogovorom z enim 
očesom ves čas škili na nogometno tekmo na 
televiziji.) Veš kaj, zame je bil to šok. Težko govorim o 
tem. Saj ste tudi Slovenci videli, kaj je vojna.

Je vojna torej prišla iznenada?
Če je kdo vsaj malo razmišljal, bi lahko vedel, da 

vojna bo. Ampak mi smo bili vsi nekako uspavani s to 
petdesetletno zgodbo o bratstvu in enotnosti, o veliki 
ljubezni med našimi narodi... Verjeli smo tej pravljici, 
kajti bilo je nemogoče, da bi moj najboljši prijatelj 
streljal name in jaz nanj. Kasneje smo seveda spoznali, 
da je to prav lahko možno...

Koliko časa si ostal v mestu?
Kakšnih šest mesecev.

Kako si prišel ven?
To je dolga, dolga, dolga zgodba. O meni in mojih 

starih prijateljih.

Kdaj si prišel v Slovenijo?
Prvič sem prišel januarja 1994.

Seveda smo te sprejeli odprtih rok, z godbo...
Ne, ne, ne, ne.

Ampak Slovenci smo znani po tem, da
umetnike, znanstvenike, zdravnike iz drugih 
delov sveta sprejemamo odprtih rok. 
(Seveda sem ironičen, da ne bo kdo 
pomislil, da sem idiot!)
Ne, saj je bilo v redu, ljudje so me lepo sprejeli, 

ampak takoj sem spoznal, da v Sloveniji ne bom 
mogel biti igralec, ker nisem govoril slovenskega 
jezika, ker kot igralec nisem bil znan pri vas... Veliko 
ljudi mi je zelo pomagalo...

Bil sem ciničen. Slovenci smo namreč znani po 
tem, da smo pregnali tudi Rada Šerbedžijo.
Saj ne vem, če ste ga zares pregnali. Rade vam 

mora biti zelo hvaležen za vse, kar ste mu dali. Takoj je 
dobil delo, dokumente, kaj naj si človek še želi več?

Koliko filmov si imel posnetih do prihoda v 
Slovenijo?
Ne vem, veliko. Deset, petnajst.

Torej, toliko filmov, mi ti pa nismo nemudoma 
dali državljanstva.
Ne moremo tako govoriti. Saj so želeli pomagati, 

ampak tudi situacija sama za filme tedaj ni bila ugodna. 
Recimo, Maja Weiss mi je takoj dala vlogo v njenem 
kratkem filmu in mi tudi dobro plačala. Dobil sem tudi 
dokumente, da sem lahko odšel v Anglijo.

Nisi imel nekaj časa nekakšen UN potni list?
Še vedno ga imam.

In zaradi njega si vedno imel težave.
Ampak samo zato, ker sem na fotografiji izgledal 

kot zelo zagrizen palestinski samomorilec. Pa še v lužo 
mi je padel.

Spomnim se, da vedno, ko smo potovali v 
tujino, si ti prišel za nami, ker nisi mogel na 
glavni mejni prehod.
Moje štorije z mejami so... Saj niti nebi nihče 

verjel. Še vedno se mi marsikaj dogaja. Zadnjič sem 
pozabil, da mi je potekla slovenska viza. V potnem listu 
imam najmanj petnajst slovenskih viz. Jih zbiram. Na 
meji je bila majcena zadrega, a smo jo rešili. Zdaj 
pravzaprav nimam več kakšnih resnih težav na 
ozemljih bivše Jugoslavije. Prej pa... Bil sem eden 
prvih, ki je šel z bosanskim potnim listom v Srbijo po 
nekdanji avtocesti bratstva in enotnosti.

Je danes torej lažje, ker si slaven, znan?
Predvsem zato, ker poznam svoje pravice. Vem, 

kako se pogovarjati z njimi. Vem, kaj lahko zahtevajo 
od mene in kaj ne. Ampak tukaj nimam v mislih 
slovenskih carinikov, ki so izobraženi in kulturni.

Seveda zdaj tako govoriš, ker veliko potuješ 
ven in nazaj v Slovenijo.
Ne, ne, ko ni bilo v redu, sem povedal tudi za 

Slovence. Ampak zdaj so slovenski cariniki res v redu 
in korektni.

Dobro. Odšel si v Anglijo. Si takoj začel 
snemati?
Ne, seveda ne. V Angliji sem bil povsem običajen 

begunec. Dobil sem socialno pomoč, se počasi učil 
jezika. Veliko sem delal. Bil sem kuhar, natakar; 
knjižničar... Po treh letih, ko sem se uvedel v življenje, 
sem dobil dobrega agenta in začele so prihajati tudi 
ponudbe.

Kako si se potem spet znašel v Sloveniji?
Prišel sem zaradi Outsiderja. Andrej Košak mi je 

ponudil glavno vlogo. Bil je asistent režiserja pri filmu 
Čaruga. To se sicer sliši pomembno, pa ni povsem 
tako. Šola je poslala par študentov, da bi videli, kako se 
snema film. Tako sva se tudi spoznala.

Čaruga je kvaliteten film.
To je res. Zdaj se to že vidi. Ampak takrat mu 

predvojni čas ni bil preveč naklonjen.

Andrej ti je poslal scenarij, tebi je bil všeč in si 
prišel?
Da, poslal mi je... Poslal mi je scenarij in me prosil 

tudi za mnenje.

Si bil sprejet brez avdicije?
Ne, saj je scenarij napisal prav zame.

In ti je bil seveda takoj všeč.
Ne, ne, ne. Scenarij je bil napisan tako naivno. 

Ampak imel je zelo dobro idejo. Izjemno. In ogromno 
simpatičnih podrobnosti, da se je dal napraviti dober 
film.

Outsider velja za slovenski film, ki je v 
kinematografe po dolgem času spet 
pripeljal ljudi.
Da, zadnji tako obiskan film je bil film To so gadi.

Pa si vedel, da bo film tak uspeh? To veš že pri 
branju scenarija?
Ne, to sem vedel nekje na treh četrtinah montaže.. 

Ne, lažem. Nisem vedel. Špomnim se, da sem bil na 
premieri zelo presenečen nad obiskom in odzivom 
publike.

Je bil to drag film?
Ne, bil je narejen tako poceni, kar se sploh da.

Kot igralec veš, da se iz določenega scenarija 
da narediti dober film.
Seveda.

Kje vmes se lahko stvar sfiži?
Povsod. 0, tega je toliko, da je bolje, če sploh ne 

začnem naštevati. Vse je lahko napačno. Toliko je teh 
stvari, ki lahko film uničijo, da sploh ne bi verjel.

Torej je uspeh filma odvisen tudi od sreče?
Seveda. Veliko sreče potrebuješ. Za vse 

pravzaprav potrebuješ veliko sreče. Zdaj snemam film 
s Kusturico in štirikrat smo imeli odmor po šest dni

zaradi vremena. Dež, pa sonce, pa dež... Če hočeš 
narediti konsistenten film, da izgleda dobro, ne moreš 
narediti pol scene po soncu in pol scene med dežjem. 
To pa vse stane.

Posnel si Outsiderja, postal znan v Sloveniji, se 
je kaj spremenilo?
Seveda, veliko. Pridejo ponudbe.

In si ostal v Sloveniji. Verjetno je imela tudi 
Urška kaj pri tem, ki je bila asistentka 
režije. Je bila ljubezen na prvi pogled?
Na šesti.

Si torej končno dobil državljanstvo?
Ne, sem bosanski državljan. 0 tem imam zelo 

konzervativno mnenje. Če ne znaš jezika, ne moreš biti 
državljan neke države. Ampak zdaj, ko je moje znanje 
slovenskega jezika skoraj zadovoljivo, ko nameravam 
tukaj pognati korenine, zdaj bom pa zaprosil za 
državljanstvo.

Mislim, da imam pravico do tega, ker sem zaradi 
slovenske nogometne reprezentance izgubil ogromno 
živcev!

Si navijal za Slovenijo?
Za koga pa?

Trener Krke Neven Spahija je rekel, da bo 
verjetno moral iti na Triglav, če bo zaprosil 
za državljanstvo. Ti si že bil gor?
Jaz sem naredil nekaj boljšega. Z Zoranom 

Thalerjem sva šla v najglobljo točo Slovenije, ne 
najvišjo. Menda tudi to kaj šteje. Bil sem v rudniku 
Zagorje.

Kaj si pa počel tam??
Nič. Dol sem šel, da vidim, kako izgleda.

Kateri je najdražji film, v katerem si igral?
Meni so vsi filmi kot otroci, vse imam enako rad.

Ne, ne najdražji v bosanskem pomenu besede.
Aha, najdražji je ta Kusturičin film, ki ga zdaj 

snemam. Gladno srce. Stal bo kakšnih 15 milijonov 
ameriških dolarjev.

Igral si pa tudi v filmu VVelcome to Sarajevo z 
Woodyjem Harelsonom.
Sem.

Si upaš povedati, kako sta postala prijatelja?
Woody je povsem normalen človek. Kot vsi mi.

Že, že, ampak kaj si je na snemanju v
Makedoniji on zaželel in si mu ti prinesel?
Lubenico, (smeh) Človek ima rad naravo in rad 

ima naravne stvari, ki zrastejo na vrtu. (smeh) Je zelo 
liberalen.

Kako pa se je pogovarjati, družiti s takšnim 
zvezdnikom?
Kakor s tabo, kakor s taksistom.

Nimaš nobenega strahospoštovanja, treme?
Ne, zato ker je on povsem običajen, normalen 

človek. Imaš ljudi, ki imajo toliko denarja, da ga niti 
prešteti ne moreš, pa so povsem normalni, in imaš 
ljudi, ki imajo malce več od drobiža, pa se nosijo kot 
pavi. Tudi v Sloveniji. Kolikor jih hočeš jih je.

Si kdaj igral z Radom Šerbedžijo?
Zanimivo, ampak z njim nisem nikoli. On je 

izvrsten človek, kot igralec je prav neverjeten tehničar, 
v gledališču je zelo, zelo dober. V filmu pa bo moral še 
delati.

Med gledališko in filmsko igro je razlika?
Seveda. Prav Šerbedžija je najboljši primer. V 

gledališču je izvrsten, v filmu malo manj...

Se ti zdi narobe, da Šerbedžija igra v 
. holivudarjih in služi ogromne denarje?

Kako narobe, kaj ti je!? To je fantastično. Zakaj bi 
bilo narobe?

Vprašam, ne.
Ne, to je odlično. Saj to je namen. Če želiš 

zaslužiti denar, potem je to pravi način.

Imaš kot igralec mejo, ki je ne bi prestopil?
Veliko jih je. Pravzaprav jih ni veliko, ampak je.

Kaj ti ne bi počel v filmu?
V nekaterih filmih sploh ne bi igral.

Če bi prišel producent, ti dal 150 000 evrov in 
te poskušal angažirati za slab film?
Imel sem ponudbo, da bi igral z Lepo Breno. Za 

najmanj trikrat več denarja kakor normalno.

In?
Nisem sprejel. Če bi potreboval denar; bi verjetno 

igral. Če denarja ne potrebuješ, potem lahko izbiraš. In 
sem se odločil, da ne prodam svoje etike. Nisem hotel 
igrati v filmu, kjer Lepa Brena poje, mi pa okoli nje 
igramo bebce.

Mar ni Lepa Brena prav zanimiv človek? 
Poslovna ženska in to...
Ne, ona je čudovita oseba, samo v njenem filmu 

pa vseeno nisem hotel igrati. Igrali pa so nekateri iz 
Avdicije...

Kaj je v filmu najtežje igrati?
Navadne stvari, ki pravzaprav niso pomembne.

Niti ne vem, kako naj ti razložim. Nič ni težko, a vse je 
težko. Odvisno je tudi od tega, kakšno vlogo igraš. 
Včasih je težko igrati tudi kaj v tretjem planu. V prvem 
planu vsi igrajo super, ti pa v tretjem planu nekaj 
pokvariš in morajo vsi ponavljati. Takšnih stvari je v 
filmu veliko.

Režiser ponori?
Odvisno, kakor kdo. Tudi vpijejo, preklinjajo, žalijo. 

Kakor pri nogometu.

Kaj pa, če moraš igrati ljubezenski prizor z 
osebo, ki ti ni simpatična?
Težko je igrati z nekom, ki ga ne maraš. Pri filmu 

imaš vse. Ampak obstajajo tudi simpatične stvari. Ko 
ti je nekdo všeč, a ga zafrkavaš, da težje odigra 
vlogo.

Poslušal sem te na nekem predavanju, ko si 
scenaristom toplo položil na srce, naj 
pazijo, kaj pišejo, kajti scenarist mirne duše 
zapiše, da nekdo nekomu primaže klofuto, 
igralci pa potem to dejansko dobite po 
obrazu. Tudi po večkrat, če se scena 
ponavlja.
Tega nisem rekel zaradi konkretnih klofut, ampak 

zato, ker se scenarist mora zavedati določenih pravil. 
Ne more napisati v opisu scene, da sonce vzhaja na 
zahodu, če sem banalen. Kajti to, kar napiše scenarist, 
se bo zares igralo, tega se mora scenarist zavedati.
Ne sme pisati brez odnosa.

Se igralci držijo scenarijev kot pijanec plota?
Ne, tako delajo samo Amerikanci. Pri visoko 

industrijskih filmih. Lahko ti kakšen kozarec na primer 
že na sceni da idejo, da določen prizor zaigraš 
drugače, da je boljši. O tem se pogovoriš z režiserjem, 
da on ve, kaj se počne.

Sprejmeš recimo vlogo, ki ti je pisana na kožo, 
notri pa je majhna scena, kjer jahaš konja. 
Se moraš naučiti jahati konja?
Tudi, če je seveda čas. Drugače vloge ne dobiš, 

če je scena z jahanjem zelo pomembna, če se glavni 
junak recimo na konju zaljubi v glavno igralko. Potem 
najdejo drugega igralca.

Imel si vlogo tudi v Sladkih sanjah, igral si 
latino loverja s prav nemogočo frizuro iz 
sedemdesetih let. Ko si imel med 
snemanjem odmor, smo bili v Dubrovniku, 
pa se nisi smel postriči, ker si še snemal. 
Ljudje so te gledali čudno, tebe pa ni 
popolnoma nič motilo.
Seveda me ni, zakaj le. Ampak to je itak zdaj v 

modi. (smeh)

Opazil sem tudi, da te ljudje poznajo, se 
obračajo za tabo... Ti to godi?
Do tega res nimam več nobenega odnosa. Začel 

sem zgodaj in na začetku je bilo lepo, ko so za mano 
norela dekleta. Zdaj pa na to nič ne dam. Tudi se ne 
družim z ljudmi, ki jim to veliko pomeni.

Zdaj igraš v ljubljanski drami v Eksibicionistu O. 
J. Travna. Ti gledališka igra odgovarja?
Če je dobra ekipa, dobri ljudje, dobra igra, zna biti 

to zelo zabavno.

Veliko tudi potuješ. Je to naporno?
Zelo. Ampak ko ne snemam, poskušam biti čim 

več v vodoravnem položaju. Pred televizijo. Čeprav 
moje delo fizično ni toliko naporno, kot je naporno 
psihično. In če nisem spočit, sem živčen in lahko 
pridem v konflikt z ljudmi.

Rečeva še kakšno o načrtih?
Dajva.

OK. Načrti.
Mislim, da je prišel čas, da režiram prvi film. Da 

začnem še to zgodbo. Če bodo res snemali film po 
tvojem scenariju, ga bom z veseljem režiral. A to velja.

Seveda velja. Jasno. Kaj pa otroci?
Ja, tudi to. Idealno bi bilo tako eno kakor drugo. 

Čeprav, saj sem že povedal, moji otroci so moji filmi. 
Ampak tudi to bo.
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Pišite v Park!
Napišite prispevek za našo 
revijo, oblikujte javno 
mnenje, objavite odprto 
pismo županu ali direktorju 
Rdečega križa!
Park, Prešernov trg 8,
Novo mesto ali 
park@park-on.net

nanotehnologija
Zgodba o
kozmičnem
dvigalu

Križi in težave 
slovenske 
kulturne politike

igli

Samir Sarajlič Andreja Kopač Simona Zorko

Ljudje imamo možnost, da se učimo, ker je naša vrsta tako programirana. 
Vedno smo želeli nekaj več in pri svojih opravilih smo si pomagali z 
raznimi orodji. Začeli smo z rokami, toda ker se z njimi ni dalo streti oreha, 
smo po potrebi izumljali različna kamnita orodja. Čas je šel naprej in 
nebodigalen z njim tudi človek. V sedanjosti imamo veliko bolj razvita 
orodja, ki jih uporabljamo za doseganje bolj zapletenih ciljev. Nekoč je bil 
problem, kako tem bolj učinkovito streti oreh, kot sem že prej omenil. 
Danes pa se ubadamo, kako bi čim ceneje poleteli na Mars. Pri zapletenih 
izračunih in fascinantnih tehnoloških podvigih nam veliko pomaga 
mikrotehnologija. Vsi smo že slišali za mikročipe. Zdaj pa se že pojavlja 
nova "industrijska revolucija” kot jo je nekoč imenoval Bill Clinton. To je 
nanotehnologija, ki manipulira z elementi na ravni atoma ali molekule. Pred 
kratkim sem povprašal prijatelja, kako bi nanotehnologijo primerjal z 
mikrotehnologijo.
Povedal mi je zgodbico, v kateri nastopajo povprečna živa celica, celično 
jedro in nanoboti (nanodelci). Celica, ki je milijonkrat manjša od metra, 
predstavlja hotel, jedro pa je hotelska plesna dvorana, kjer se je trideset 
nanobotov odločilo imeti žur. Na zabavi se pogovarjata dva nanobota in 
eden od njiju opazi silno gnečo, ki ga moti. Drugi mu pravi, da je na ta žur 
prišlo še petsto skupin po trideset nanobotov.

Torej, nanotehnologija preučuje in manipulira z dogajanjem v prostoru, 
velikem komaj za miljardinko metra. Vprašanje je, kako bi si z njo 
pomagali. Veliko znanstvenikov, tudi iz NASE, išče odgovore. Tako je lani 
neki hrvaški profesor iz Zadra iznašel formulo, ki naj bi pomagala ustvariti 
kozmično dvigalo ali SPACE UFI Nanotehnologija po njegovem mnenju 
lahko omogoča proizvodnjo superčvrstih in obenem lahkih karbonskih 
cevi. Te nanocevi bi bile stokrat močnejše in šestkrat lažje od jekla. Ob 
obstoječih spoznanjih s tega področja je že možno izdelati vrv z debelino 
enega centimetra, s katero bi lahko dvignili 168 ton težak tovor. S 
pomočjo nanotehnologije bi lahko proizvedli tak material za vrv (zylon), s 
katerimi bi bilo mogoče na neomejeno višino dvigniti 1200 ton težak 
tovor. Tako smo prišli do kozmičnega dvigala. Namen tega dvigala je 
dvigniti nekaj iz zemlje v vesolje, brez uporabe raket veliko težje tovore, 
kot smo to zmogli do sedaj. Kozmično dvigalo je edini način, kako v bližnji 
prihodnosti dvigati super težke tovore v vesolje. Zylonske vrvi bi 
sestavljal kristaliziran ogljik v vakuumu in bi premagoval gravitacijske 
zakone.

Sedaj se že sprašujete, kako bi taka naprava delovala. Nebesno oziroma 
kozmično dvigalo je po domače rečeno navaden “lift” s katerim je mogoče 
brez uporabe sodobnih goriv dvigati neomejene količine tovora na 
neomejene višine. Nebesno dvigalo drsi po zylonski vrvi, ki je prosto 
postavljena nad zemeljsko površino in ni pritrjena na nobeni strani. Kaj 
takega! Prosto in pokonci lebdeča vrv! Teorija o pokonci stoječi vrvi, viseči 
iz neba je baje v skladu z vsemi fizikalnimi zakoni. Sliši se precej 
neverjetno, a dejstva kažejo, da do višine 35 tisoč 790 kilometrov nad 
zemljo deluje gravitacija, ki vse predmete vleče k zemlji. Na tej višini 
lebdijo tudi geostacionarni sateliti. Nad to višino pa deluje centrifugalna 
sila, ki vse vleče v vesolje. Mogoče je doseči izenačitev teh dveh sil, če bi 
imeli dovolj dolgo vrv. Ta bi stala navpično na zemeljsko os. Tako bi 
izpolnili pogoj pri višini približno 70 000 km.

Ob izdelavi vrvi z določeno nosilnostjo in protiutežjo bi bila podobna vrvi 
navadnega dvigala za ljudi ali tovornega dvigala (zajla). Električno energijo 
bi uporabili do višine 35 000 km, nato pa bi dvigalo delalo zastonj, saj bi 
nam to omogočila centrifugalna sila.
Ta projekt se zares raziskuje in je mogoč. Moja zgodba ni neka znanstvena 
fantastika, čeprav je tako slišati. Nebesno ali kozmično dvigalo je morebiti 
most proti zvezdam. V bližnji prihodnosti se to res lahko zgodi, kar kaže, 
da je problem le v tem, kako izdelati tako dolgo vrv. Tako bomo po mojem 
mnenju končno dosegli rezultate naših prednikov. Ugotovili bomo, kako za 
čuda so lahko dvigovali tiste težke kamne in gradili, na primer; Kespsovo 
piramido.

Več informacij lahko dobite na internetu www.zadar.net/space-elevator in 
www.space-elevator.8k.com.

V slovenskem prostoru je že dalj časa zaznati pomanjkanje kulturne 
politike ali kar je celo huje, pomanjkanje volje, da bi jo oblikovali. Ta 
problem se združuje še z rezanjem kulturnega proračuna. Zaradi 
pomanjkanja jasne perspektive, ciljev in ukrepov na tem področju trpi vsa 
slovenska kulturna sfera. Pri občinski kulturni politiki se problematika le še 
stopnjuje. Kaže se predvsem kot pomanjkanje aktivne kulturne politike 
zaradi prevladovanja javnega sektorja, centralizacije na kulturnem 
področju in nerazvidne porabe javnih sredstev. Ali obstaja rešitev? Ob 
silnem zapiranju pipic je to težko verjeti...

Občina proti državi

Na občinski ravni je zanimivo dejstvo, da kljub zelo podrobni zbirki nalog 
občin, ki jih vsebuje zakon, ta ne vsebuje nobenih določb, ki bi zagotavljale 
ustrezno kulturno infrastrukturo. Prav tako ni učinkovite in ustrezne delitve 
pristojnosti med občino in državo, ki bi omogočila nove oblike sodelovanja 
in reševanja problemov. Zakon prav tako ne opredeljuje kulturnih nalog 
občin. Glede sredstev za kulturne naložbe imajo občine večno podrejeno 
vlogo. Zelo različen kulturni obseg občin ne temelji na skupnih standardih. 
Še posebej problematično je skupno financiranje, kjer so občine največkrat 
tiste, ki ne morejo izpolniti skupnega sporazuma zaradi nezadostnih 
sredstev. Občine so šibke. Zato prihaja do neskladja med državo in občino 
- ponavadi krajšo potegnejo občine, ki ostanejo večne dolžnice državi.

»
Institucija proti produkciji
Zdajšnje stanje občinam ne omogoča kvalitetnega izvajanja kulturnih 
dejavnosti. Dobre rezultate bi dalo le povezovanje med občino in državo, 
kjer bi občina nastopala kot enakovreden partner. Kaj ob tem dela 
ministrstvo za kulturo? Skrbi za nemoten prenos proračunskih sredstev na 
javne zavode. Ne ukvarja pa se s tem, kako kulturne institucije uresničujejo 
svoje kulturno poslanstvo. Zato tudi ni enotnih meril za financiranje 
programov teh ustanov, medtem ko imajo strokovne službe zgolj 
svetovalno funkcijo pri dodeljevanju sredstev. Država vzdržuje obstoječe 
kulturne institucije, kulturna politika pa se izvaja zgolj kot seštevek politik 
posameznih kulturnih institucij, ne pa kot jasno izoblikovan program. Kar 
70 odstotkov sredstev javnim zavodom gre iz državne kulturne malhe 
samodejno z avtomatičnim letnim dodeljevanjem sredstev. Taka politika je 
manj razvidna in tudi manj učinkovita. Tako se dogaja, da se za izvajanje 
določenih projektov najema razne zunanje sodelavce, medtem ko so hišni 
kulturniki neizkoriščeni, stroški pa dvojni!!!

Rešitve???
Naloga kulturne politike bi torej morala biti v tem, da presodi, katere 
institucije so strateškega pomena za slovensko kulturo in katere niso. 
Njihovo delovanje bi moralo temeljiti na programskem in pogodbenem 
financiranju. Nujno je strateško načrtovanje kulturne politike, ki zahteva 
predvsem, da bi naša politika dala tej tematiki večji pomen. V naši majhni 
in kulturno občutljivi državi popoln umik države od kulturnih vsebin pač ni 
možen. Ključen je politični interes za kulturni razvoj, ki naj bi omogočil 
povezovanje med občino in državo ter spreminjanje okostenelih družbenih 
struktur.

Vloga slovenske kulture je v političnem diskurzu večno zapostavljena 
tema. Če ni denarja, se to najprej pozna na področju kulture. Tudi ko se 
govori o javnem interesu, področje kulture še nima pravega mesta v njem. 
Kot velja za vse druge sfere, je tudi kultura program. Ki se strateško 
načrtuje, izvaja in vrednoti. Je investicija v duhovni razvoj naroda, ki pa ga 
je pri nas iz leta v leto manj.

Forma viva - mednarodni kiparski simpozij bo v Kostanjevici na Krki (po 
deset let trajajočem premoru med letoma 1988 in 1998) letos že tretje 
leto zapored potekal julija. Umetniški svet Galerije Božidarja Jakaca, ki ga 
sestavljajo Andrej Smrekar, Barbara Rupel in Jože Marinč, je med 
prijavljenimi izbral tri kiparje, ki prihajajo iz Bosne in Hercegovine,
Škotske in ZDA. To so Mustafa Skopljak, Nigel Ross in Tyrone Mitchell.
Zdi se, da je pred začetkom novega simpozija priložnost, da skozi 
časovno distanco dveh let ovrednotim kiparske stvaritve, ki so med 
drugim spremenile podobo Kostanjevice na Krki.

Zgodovinski pogled na zbirke skulptur na prostem, ustvarjene na minulih 
kiparskih simpozijih v Kostanjevici na Krki, Seči pri Portorožu, na Ravnah 
na Koroškem in v Mariboru, omogoča analizo kiparskih smeri druge 
polovice 20. stoletja. Zavest o problematiki konceptualnih izhodišč, ki so 
sicer dobrih štirideset let do danes preživeli le v obliki delovišč in 
enomesečnem servisiranju umetnikov, je bila spodbuda okrogli mizi z 
naslovom Mednarodni kiparski simpozij Forma viva na razpotju. Na njej 
so udeleženci poskušali postaviti nove temelje nadaljevanju kiparskih 
simpozijev na tistih področjih, kjer jih je še vedno možno izvajati. (Vse 
štiri ustvarjene zbirke skulptur in nekdanja delovišča namreč nimajo 
enakih možnosti za nadaljevanje simpozijev.) Skozi pogovor so bile 
izpostavljeni najbolj pereči problemi in zastavljena vprašanja o 
smiselnosti nadaljevanja simpozijev, ki temeljijo na principih iz 60. let. Ista 
problematika se kaže v nujnosti reorganizacije in vsebinskih sprememb 
tudi prr velikih mednarodnih prireditvah, npr. pri Mednarodnem grafičnem 
bienalu, pri Bienalu industrijskega oblikovanja itd.

Kot je razvidno danes, se tudi v naslednjih letih v organizaciji simpozijev 
niso zgodile temeljne spremembe. Na žalost se tudi odnos države do 
tradicionalnih ni spremenil. Še vedno je odprta možnost zastavitve 
enotnosti mednarodnih kiparskih srečanj, ki bi financiranje podprla z 
utemeljitvijo v sodobni konceptualni zasnovi nacionalnega projekta ali pa 
vsaj ponovna ustanovitev krovne institucije zavoda Forma viva.

Navkljub nerožnatim formalnim razmeram se v vsakoletnem ustvarjanju, 
ki ga izmenično izvajajo Obalne galerije (stvaritve v kamnu) in Galerija 
Božidarja Jakaca (dela, ki bazirajo v hrastovem lesu) kaže neizmerna 
volja do preživetja simpozija in preseganje danih okvirov v ustvarjalnem 
gonu umetnikov in umetnic ter podpori njihovih praks znotraj obeh 
institucij.

Primerjava del, ki so nastala na zadnjih dveh simpozijih (leta 1998 in 
2000), nam na prvi pogled nudi postavitev zanimivega razmerja. Gre za 
odnos do lesa, ki se izraža v načinu sestavljenosti oz. oblikovanju 
skulptur. Prvi osnovni vpogled je torej le razmerje do materiala. Druga 
osnova te predstavitve pa je kontekst krajinske umestitve skulptur v 
prostor

Vstop v samostanski kompleks je možen iz dveh strani. Na zahodnem 
delu kompleksa, kjer glavni reprezentativni vhod zaznamujeta dva 
utrdbena stolpiča, so v celoti definirale skulpture, nastale na simpozijih v 
obdobju do leta 1988. Novejše skulpture pa ob vzhodnem, skritem delu 
kompleksa nagovarjajo tudi z intimnejšimi akcenti (ne glede na to, da so 
nekatere med njimi monumentalnih dimenzij, druge pa v centru 
Kostanjevice funkcionirajo kot prave javne plastike).

Najbližje samostanskemu kompleksu (v senci pod drevesom ob notranji 
strani vzhodnega obzidja), stoji Interier, skulptura Romana Makšeta iz leta 
1998. Nesramno razkazujoče se delo hrvaškega kiparja Barišiča stoji ob 
zadnjem vhodu v samostanski kompleks in za ozadje svoje postavitve 
lepo izbere panoramski pogled na Gorjance. Tretje delo, ki je popolnoma 
vase zaprta, nekomunikativna skulptura je dvojni šotor, ki ga je španski 
umetnik Berridi postavil kar v grmovje v bližino šolskega igrišča. Hkrati 
je omenjeni avtor naredil tudi ptičnice - ptičje hiške, s katerimi je zaprl 
nekaj oken opatove dvorane, komentiral cerkveni zahodni kor in definiral 
skriti kotiček obzidja samostanskega kompleksa. Les, ki so ga kot 
delovni material dobili umetniki, je bil razrezan. Tako je “sestavljanje” kipa 
iz desk v celoti definiralo princip ustvarjanja sodelujočih kiparjev in za 
nazaj oblikovalo prepoznavno dejstvo v “podobnostih” (sicer raznorodnih
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ustvarjanj), 1998. leta realiziranih skulptur.

Tudi leta 2000 so bili za kiparski simpozij izbrani trije 
kiparji: Darko Golija, Johann Feilacher in James 
Nestor'. Skulpture, ki so nastale tedaj, kažejo na prav 
specifičen odnos do materiala, to je do hrastovega 
lesa. Debla, ki so bila pripeljana iz Krakovskega gozda 
in iz parka v Mokricah, so na nek način ostala 
nedotaknjena.

Darko Golija je na kostanjeviškem trgu, ki ga 
imenujemo Mali plač, postavil Alegorijo pokrajini. 
Skulpturo gradi več elementov. V osnovi gre za tri 
različne materiale, ki so hkrati tudi vsebinski poudarki 
celote. V skoraj neobdelano (nežno je bila odluščena le 
skorja) površino hrastovega debla je Darko vstavil 
nabiralnike in jih podnaslovil srce, misel, telo... Deblo 
kot središčni vertikalni poudarek mehke sredice 
skulpture je obdano z vijugastimi simboli toka treh rek. 
Dve reki tečeta sproščeno v višino, medtem ko en tok 

• kot razliko definira ravno slepi rokav, ki od daleč 
spominja na znak ■ vprašaj. Darkova interaktivna 
skulptura funkcionira tudi kot krajevni poštni nabiralnik 
in je namenjena prav posebnim pismom.

Skulptura Jamesa Nestorja, poimenovana Koliščarji, 
stoji na vzhodni strani izven galerijskega kompleksa. 
Najlepši pogled na skulpturo je po mojem mnenju iz 
okna galerijske knjižnice, od koder se zdi, da kar 
nekako lebdi v zraku, morda ravno zato, ker je od tam 
v celoti skrita njena nosilna železna konstrukcija. Poleg 
omenjene konstrukcije pa delo sestavljajo še tri 
hrastova debla in osrednji del, ki je nadgrajen s

konturami v soncu bleščeče svetlikajoče se risbe.

Pri vseh treh avtorjih je v ospredju nekakšen ekološki 
odnos spoštljivosti do materiala - lesa. Hrastovo 
deblo je, kot simbol svetosti življenja, v skulpturah 
osrediščeno. Skozi dela Johanna Feilacherja Resslov 
vijak, Vrata v pragozd je prav posebne vrste odnos do 
lesa prignan do roba. V teh delih so poudarjene 
formalne strukture, vnaprej prepoznane v deblu. Na ta 
način so manj pomembne in neizražene vsebinske 
implikacije. Feilacherja zanima velikost debla, teža 
lesa, njegovi oboleli, ranjeni deli, ki jih po kirurško 
odstrani z žago. V svoji praksi analizira spreminjanje 
lesa in sledi ter arhivira njegovo staranje skozi leta, ko 
je les kot skulptura postavljen na prosto - v svoje 
izvirno okolje. Iz tako zastavljenih izhodišč svojega 
delovanja je Johann v času simpozija na Galerijo 
naslovil tudi pomembno kritiko glede načina zaščite 
skulptur Forme vive nasploh. Poudaril je, da 
uporabljena barva pogosto neprodušno zapre 
površino in s tega stališča povzroči hitro propadanje 
notranjosti hrastovih skulptur, ker ne omogoča dihanja 
lesa.

fotografije: Boris Gaberičik
1 Makke. 2. BerricM 3. BariStč 4 Golija. 5. Nestor; 6. Feilacher

1 Košan. M, 2000: Forma viva s formulo za današnji čas, Rast, oktober 
2000, St. str. 457-45

Klavdija Kotar

Za nami je literarni maraton, ki ga republiški javni sklad za 
kulturne dejavnosti, 01 Novo mesto, organizira skupaj z 
Literarnim klubom Dragotina Ketteja, Knjigarno Goga in 
KUD-om Krka. Naša literarna srečanja so organizirana z 
namenom, da imajo mladi literarni ustvarjalci, 
osnovnošolci in srednješolci, možnost predstavitve in 
javnega nastopa pred širšo publiko. Kot organizatorica 
Srečanj najmlajših literatov osnovnošolcev in 
srednješolcev že vrsto let ugotavljam, da je zanimanje za 
prvo srečanje izjemno veliko, tako da smo morali zadnji 
dve leti omejiti število mladih avtorjev. Prvo sito so nam 
"pridržali" učitelji, drugi izbor pa vsako leto opravi izbrana 
žirija. Torej, če se za srečanje najmlajših literatov bojimo, 
da bomo imeli premajhen prireditveni prostor in da bo avla 
Krke (prireditveni prostor Dolenjskega knjižnega sejma, 
kjer se vsako leto srečanje odvija) popokala po šivih, se za 
srečanje srednješolskih literatov tega prav gotovo ni bati. 
Na letošnje srečanje se je, beri in piši, prijavilo le sedem 
dijakov. Zaradi njihove izjemne hrabrosti se mi zdi prav, da 
jih navedem: Sara Fabjan, Jernej Pristov, Tina Murn, Janez 
Barbič, Gregor Ferenčak, Denis Zupan in Tina Redek.

Sprašujem se, kje je iskati razlog, zakaj se mladi pisci, saj 
sem prepričana, da je mladih, ki se ukvarjajo z vezano in 
nevezano besedo več, ne prijavijo na tovrstna srečanja? 
Srečanje je vendarle namenjeno njim, javni predstavitvi, kot 
druženje, seznanjanje z drugimi literarnimi govoricami in 
vrednotenja le teh. Izhajajoč iz lastnih izkušenj menim, da 
lahko v vsakem izmed nas najdemo učitelja in hkrati 
učenca. Če na primer nekdo v soočenju z "literarnimi 
talenti" spozna, da je njegov čar čisto nekje drugje, pa 
preneha s pisanjem - kakšna sreča. Tako je odčaran slepila, 
ki bi ga še dolgo vleklo za nos. Z napačne poti stopi na ! 
drugo, ki bo morda boljša. In obratno seveda, kdor je 
preveč dvomil vase, pridobi zaupanje, podporo žirije, 
publike in drugih mladih literatov. Skratka, vemo pri čem 
smo in kako visoko lahko skočimo. In kaj je tisto pred 
samim srečanjem? Učitelji slovenščine, profesorji in 
mentorji, literarni tutorji. Mentorstvo JE nekakšna 
čarovnija. Ni najbolj pomembno, da ima učitelj oz. profesor 
dober nos za talente, ampak sposobnost inicijacije, in že 
lahko obstaja možnost, da se bo izčrvičila buba in iz te 
nekoč metulj. Mislim, da se znotraj šolskih institucij 
premalo dogaja, predvsem v smislu literarnih delavnic, 
kolonij, srečanj z bolj ali manj znanimi slovenskimi pesniki 
in pisatelji. Za božjo voljo, vedno znova in znova šole vabijo 
I Pavčka! Z vsem spoštovanjem do njegove pesniške 
govorice, a vendarle. Ali je edini? Kaj pa domači literati? In 
mladi sodobni pesniki in pisatelji? V brošuri POVABIMO 
BESEDO je kar nekaj sodobnih literatov!
Da se vrnem k mentorjem. Pedagog, mentor, kot si ga jaz 
predstavljam, ob tem pa se spomnim svoje profesorice 
slovenščine na črnomaljski gimnaziji, je človek, ki v 
procesu spoznavanja in tipanja po poljanah BESEDE, 
aktivno sodeluje in s svojo prisotnostjo omogoča 
“literarni” proces in ga pogojuje. Proces sproščanja 
ustvarjalnih, kreativnih izvirov mladih. Iz posameznika 
privre tisto, kar se je skrivalo v njem. Vsebine in kvalitete 
pisanja pedagog prav gotovo ne more pričarati, lahko pa 
vpliva na tehniko pisanja, na pridobivanje literarnega 
znanja, seznanjanje z literarnimi tokovi, branja literature in 
tako pomaga mlademu literatu, da preseže “prvi zapis’! To 
je lahko proces odkrivanja, prepoznavanja ... lansiranja v 
literarno orbito, v neko drugo dimenzijo. V čar in ekstazo 
ustvarjalnosti. Drogiranje z ustvarjalnostjo!!!

Samo v šolah, ki v svoji sredi premorejo, in zanje smo 
lahko nadvse hvaležni, zanesene in entuziastične učitelje in 
profesorje, ki s svojimi sodobnimi metodami in oblikami 
dela uspejo učence in dijake voditi pri iskanju in zaznavanju 
široke pahljače umetnosti, se lahko zgodi proces 
preseganja povprečnega dojemanja umetnosti. In 
vprašanje; koliko profesorjev in učiteljev sicer obiskuje npr. 
literarne večere? Z izjemno dveh gimnazijskih profesoric in 
ene iz šolskega centra, ki so tudi sicer “vpete” v 
novomeško kulturno dogajanje, bore malo ali ne? In zakaj 
se mladi številčneje ne udeležujejo literarnih srečanj. Je 
morda razlog v samokritičnosti ? Ker veliko berejo in se ob 
dotiku boljših literarnih govoric raje skrijejo v varno zavetje 
svojih sobic. In ravno zato pisanje letošnjih srednješolskih 
avtorjev, ki so zbrali dovolj poguma in poslali tekste na 
“preverjanje” ni mogoče zapostaviti. Resje, da 
prenekatera priložnostna lirska refleksija teče svoj zaprti 
krog. A vendar se med njimi najde nekaj svetlih drobcev, ki 
zablestijo. Pri njih je opaziti neko obljubo, oziroma 
nasledke, ki ob delu in poslušanju samega sebe lahko 
vodijo do nastanka dobre literature.

Smejte me
ker me hrbet
boli od bremena vetra

uprizarjajte me 
v novo nastalem posmehu 
da bom prikazen

razsujte hotenje 
razbijte ga
brez mene ni pogojen s slepoto

in 1,2,3, 
v prazen nič

(Sara Fabjan)

— tvv r»- — -rTr-j

ne
ne bo mi žal da sem zagrizla v 
mehkost noči 
da
žal mi je da grizem zdaj le v mehkost
upanja
ne vem
ali mi je žal ker z usti še vedno
apatično hlastam
morda
še sama ne vem po čem 
kaj
je strast v resnici 
kdaj
je resnica odšla 
kako
sem postala svetloba tvoje žarnice 
daj
negovati mojo dlan 
kot
vroče in dišeče olje želim biti 
samo
polzeti po veličini teh sanj 
in
ukrasti nesmiselni misel o meni 
če
vsega skupaj niti malo ne premisliš 
se
lahkoma masa prihodnosti izoblikuje 
v
še eno noč.mehko.in še eno.

(Mateja Plut)
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BORUT PETERLIN,
programski vodja Fotopuba

FOTOGRAFIJE: BOŠTJAN PUCEU

študij fotožurnalizma. To je bilo aprila. Navdušeni so bili 
nad tem, kar počnem in so me takoj sprejeli. Študij 
začnem oktobra, traja pa eno leto. Ima več adutov. Eden 
izmed njih je seveda London; šola ima ogromno zvez z 
založniki knjig, uredniki časopisov, fotoreporterji, pa 
fotografskimi agencijami in trg se ti odpre. To šolo 
obiskuje ogromno študentov iz celega sveta in je 
metropola fotografije.

Študij v tujini je velik finančni zalogaj. Kako
rešuješ to težavo?
Višji predavatelj, ki meje tudi sprejel, Patric 

Sutherland mi je napisal priporočilo, da mi bo pomagalo 
pri iskanju sredstev, saj je študij zelo drag. Šolnina znaša 
dva milijona in pol, potem pa še dobra dva milijona za 
življenjske stroške. Upam, da bo ministrstvo za kulturo 
oz. država spoznala pomembnost mojega magistrskega 
študija. Namreč, če bodo želeli imeti visoko šolani kader 
na področju fotografije, mi bodo plačali šolnino. Mestna 
občina Novo mesto me bo podprla, a glavna je šolnina. 
Veš kako je, če si sprejet na tako prestižno univerzo, 
potem pa je študij odvisen od volje ljudi, ki imajo denar.

S čim se trenutno še ukvarjaš?
Serijo Ob 5h zjutraj sem končal, ker sem ugotovil, 

da ne morem več delati ene in iste stvari, še posebej, 
ker nisem dobil sredstev, da bi projekt speljal do konca. 
To serijo sem zaključil in začel novo, o kateri sem že dve 
leti govoril, da jo bom začel delati. Imenuje se Bajke in 
povesti o Gorjancih. Posvečena bo Jurčiču (ha ha). Začel 
sem fotografirati in upam, da bo v naslednjih dveh 
mesecih končana.

Cilj mi je izdati knjigo, ki je v bistvu že končana. Ali 
jo bom izdal v Evropi ali v Sloveniji, še ne vem. Z njo 
bom kandidiral na European Publishers Award, ki so 
glavni evropski založniki za fotografijo. Najprej jih 
izberejo pet in nato še zmagovalca. 15. maja naslednje 
leto bom imel razstavo v Kostanjevici v Lamutovi 
galeriji. Upam, da bom na ta način pritegnil tudi 
sponzorje zaradi študija.

Letošnji Fotopub prinaša marsikaj novega. Povej
nam kaj o tem!
Prvotno je bil Fotopub le rubrika v Parku. V treh letih 

se je razvil v blagovno znamko, ki povezuje različne 
fotografske aktivnosti. Vse so v znamenju izobraževanja 
in so prisotne v vaši reviji Park, na medmrežju 
www.fotopub.com, poletni fotografski delavnici. Letos 
smo na območju Slovenije izpeljali evropski fotografski

natečaj Fotografska izkušnja. Zaradi velikih korakov, ki jih 
delamo, smo čedalje bolj ambiciozni in letošnja delavnica 
bo vrhunec Fotopub aktivnosti. Kot programski vodja 
sem povabil vrhunske evropske fotografe in sestavil 
program, ki bo prevetrila slovensko fotografijo.

Naslov letošnjega Fotopuba je “Stopite ven, na 
prepih kreativnosti!" Zakaj?
Kreativnost je taka stvai; ki se je ne da učiti. 

Skušamo pa odpirati določena vrata in ustvarjati prepih. 
Od vsakega posameznika je odvisno, kako bo to sprejel. 
To lahko sprejme kot grožnjo svojim normam ali pa kot 
izziv, novo priložnost za širjenje svojih videnj. Na 
Fotopubu bo več mentorjev, ki obvladajo širok spekter 
fotografije. Od Evgena Bavčarja, njegova delavnica bo 
čisti brain storming, do Marka Pršine, ki je tehnično 
popoln fotograf, naravoslovec in Bojana Brecelja, ki zelo 
dobro pozna evropsko fotoreportersko sceno. Potem so 
tu še modni fotograf iz Pariza, vrhunski dokumentarni 
fotograf iz Nemčije in fotograf iz New Yorka. Vsi imajo 
bogato znanje s svojega področja. Tisti, ki služijo kruh s 
fotografijo, bodo lahko svoje znanje izpopolnili. Če pa 
bodo želeli izkusiti nekaj drugega, bodo pa to. Vrata so 
odprta. Tu jaz vidim veliko prednost, da se bo dalo razne 
reči delati in poskušati narediti.

Kaj bi izpostavil iz njegove vsebine?
Prva stvar je, da o fotografiji vsi mislimo, da je 

objektivna, pa sploh ni. Objektivnost ne obstaja. Einstein 
je s svojo relativnostno teorijo vse obrnil na glavo. Na 
fizičnih rečeh in z matematičnimi enačbami je dokazal, 
da objektivnost ne obstaja ter da je vse relativno - sam 
dodam subjektivno. Vse, kar vidiš, vse, kar fotografiraš, 
je popolnoma subjektivno.

Tu je tudi vzrok, da sem na to fotografsko delavnico 
povabil dva slepa fotografa. Eden bo prišel, drugi ne, 
ker pač nismo imeli dovolj sredstev. Evgen Bavčar bo 
torej glavna zvezda, je slep in je fotograf. To je zelo 
sporno. Ljudje namreč mislijo, da slep človek ne more 
biti fotograf. V svoji miselnosti in načinu življenja hočem 
biti odprt in vedno še bolj odprt kakor sem. Zanima me, 
kako on dela, kako razmišlja. Ko je nekdo hendikepiran, 
mu samodejno nalepimo nalepko in smo mnenja, da če 
je slep, ne samo naj se ne bi ukvarjal s fotografijo, ker je 
nesmiselno, ampak da se dejansko tudi ne bi smel. Mi 
vidimo, slepim pa se bolj razvijejo druga čutila.

Če se vrnem na subjektivnost, je pri fotografiji 
najpomembneje, kaj čutiš. Ali ustvarjaš zato, da boš 
denar zaslužil ali da boš delal, kar čutiš. V drugem 
primeru hendikep obrneš v svojo korist. Če bi videli 
njegove fotografije, sploh ne bi pomislili, da je slep. 
Njegove fotografije so vrhunske.

Kako ti uspe pripeljati tako pomembna imena v 
Novo mesto? Gre zgolj za osebna 
poznanstva, ali je Fotopub že zaslovel onkraj 
naših meja?
V večini primerov slovenske kolege povabim glede 

na program, tuje fotografe pa spoznam med svojim 
klatenjem po Evropi. Evgena Bavčarja in Braneta Koviča 
sem spoznal v Parizu in jih nagovoril za sodelovanje. 
Letos pa na delavnici pričakujemo tudi udeležence iz 
tujine.

Kakšen je torej pomen Fotopuba? Se tudi drugod 
dogaja kaj primerljivega?

Ja, v tujini je veliko tedenskih delavnic in to je tisto 
pravo, ko ustvarjaš teden in si na koncu popolnoma 
izčrpan. To je tudi naš namen, da so udeleženci na koncu 
izžeti.

Kako vas podpirajo državne inštitucije? Kako 
občina? Ali si s podporo zadovoljen?
Podpora sicer je, a zelo, zelo skromna. Upam^da 

bomo občino prepričali, da bolj odločno podprejo projekt 
poletnih delavnic. Sicer je že predlog priletel, da se 
naslednje leto selimo v Kostanjevico. Jaz sicer samo za 
program skrbim (smeh).

Kako je delati takšne projekte v relativno 
majhnih okoljih, v katere je težko pripeljati 
mentorje, udeležence in obiskovalce?
Pravzaprav je super povabiti mentorje iz New Yorka 

ali Pariza v Novo mesto. Miguel Rosalles dela fotke za 
Adidas in pariške modne agencije, a bo prišel zaradi 
mojega poznanstva in celotne izkušnje. Seveda dobi 
nagrado, ki pa je za njegove standarde smešna.

Ali se bo med Fotopubom zgodilo kaj zanimivega

tudi za tiste, ki ne bodo sodelovali v 
delavnici? Morda kakšna razstava?
7 in 8. avgusta bo popoldne okrogla miza o slepih 

fotografih in o fotografiji nasploh. Mislim, da bo super! V 
soboto bo razstava udeležencev v galerijah Simulaker.

V Sloveniji je prava luknja na področju izobraževanja 
na področju fotografije, saj nimamo visokošolskega 
programa na področju fotografije in Fotopub program 
intenzivno dela na tem področju. Veliko načrtov je pred 
nami in iz delavnice bo morebiti zrasel “Slovenski mesec 
fotografije v Novem mestu"

Ali se imaš za umetnika?
Ne vem, kaj je definicija umetnika. Ne želim se 

predalčkati. Sem človek, pa še v to nisem prepričan, saj 
edino podobo, ki jo imam o sebi, je skozi ogledalo ali 
fotografijo. Ljudje, ki jih vidim na ulici so 
trodimenzionalni, medtem ko moja podoba živi v dveh 
dimenzijah.

V zadnjem času se med fotografi pojavlja veliko
dilem o digitalni sliki. Kakšen je tvoj pogled
na digitalizacijo v odnosu do umetnosti?
Sem popolnoma odprt. Nimam nobenih predsodkov. 

Digitalno ima svoje prednosti, analogno spet svoje. Ne 
bom rekel, da je digitalno slabše kot analogno, ker to ni 
res. Zelo star profesor iz Prage, torej fotograf starega 
kova, legenda češke fotografije, je vprašal kolega, ki se 
je ukvarjal le z digitalno fotografijo, če se pri digitalni 
fotografiji še vedno uporablja objektiv in zaslonka. Ta mu 
je odgovoril, da ja, le da je namesto filma digitalni 
čitalec. No, ta profesor je na to rekel, da če je zaslonka 
in objektiv, potem je pa v redu. Objektiv je bistven. Ni to, 
ali slikaš na barvni film ali na črnobel ali na digitalen; 
fotografija pomeni pisanje s svetlobo, fotographis in 
objektiv je glavna značilnost za to. Jaz jo uporabljam, še 
manj, kot bi si želel, ker je draga. Nimam predsodkov; ne 
bom rekel, da je enakovredna analogni, mislim pa, da ni 
ne slabša ne boljša od nje.

Ali vse kar delaš, povezuješ s fotografijo?
Ukvarjam se z jadralnim letalstvom, šahom, 

kolesarjenjem, plavanjem in tai ji quanom, pri katerem 
razvijam duha in telo. Veliko berem; to je tudi eden mojih 
športov. Nič ni neposredno v zvezi s fotografijo, hkrati 
pa je vse nekako povezano z njo. Tudi pišem; za revijo 
Fotografija, pa članke, ki odsevajo moje trenutno 
razmišljanje, pa na primer članke za Adrio Airways. 
Trenutno pa predvsem prošnje. Rad sem dejaven na več 
področjih, da se razvijam. Fotografija je pač glavno 
področje, glavna pot, ki sem si jo izbral. To je tako kot 
drevo, ki raste v nebo, a brez vej ne more. Vsaka od teh 
dejavnosti je ena veja v mojem življenju. Vse dejavnosti 
se skozi mojo osebnostno rast prepletejo in zrcalijo v 
fotografiji.

Kaj ti pomeni fotografija?
Fotografija je “samo” način življenja. Vsi se 

sprašujejo, kaj je umetnost, a mogoče bi bilo bolje, če bi 
se vprašali, kaj ni umetnost? Fotografija je umetnost! 
Zanjo potrebuješ le svoje oči. Še to ne! F^otrebuješ samo 
odprto srce.

Kaj bi v slovo povedal bralcem Parka?
Rad bi pozdravil vse, ki me poznajo in se opravičil 

za frizuro.

Kakšna je prihodnost Fotopuba? Kakšni so načrti Najlepša hvala, 
organizatorjev z njim?
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Telefonski 
imenik Slovenije 
2002
Izdajatelj: Telekom Slovenije 
d.d.
Oddelek za založništvo

Pa smo spet tam. Pri novem 
telefonskem imeniku v elektronski obliki. Ki seveda ni nov, saj je v 
izhajanju (ali pa je že izšel, ne vem) že novejša, posodobljena 
različica. Ta, o kateri pišem sedaj in se ponaša z naslovom Telefonski 
imenik Slovenije 2002, zajema podatke iz časa do 1.9.2001. OK, 
ljudje pač imajo pravico svojim izdelkom dajati kakršna koli imena. 
Cisto lahko bi ga poimenovali tudi Telefonski imenik Slovenije 2162. 
Recimo. Ne vem.
Saj človek bi mislil, da o tej, dandanes življenjsko potrebni zadevi 
nimaš kaj napisati. Gre za zbirko podatkov, ki jo vsak opravilno 
sposoben davkoplačevalec pač mora imeti, da lahko funkcionira. Da 
lahko poišče telefonsko številko človeka, ki ga ni poleg njega, ga pa 
iz kakršnega koli razloga potrebuje. Ali pa si le želi slišati njegov 
glas. Nima pa njegove telefonske številke. To naj bi bilo to. Pa 
seveda ni. Kot vedno, ko gre za monopoliste. Kjer koli in kadar koli. 
Najbolj me navduši tale založnikov zapis: Za morebitne nepravilne 
podatke o telefonskih naročnikih in morebitna programska neskladja 
izdajatelj ne odgovarja. Mar ni to briljantno? Nekaj izdaš, prodaš, 
ampak za napake ne odgovarjaš. Jebe se ti, če sem lahko vulgaren. 
Če vam kaj ni prav, se pač pritožite tramvaj komandi, kakor bi rekel 
Vitomil Zupan. Narediš avtomobil, ga za mastne denarje prodaš 
človeku, avtomobilu odpadejo kolesa, ti pa nisi kriv. Hej, a niste 
prebrali, da ne odgovarjamo za napake!? Dobro, morda primerjava 
niti ni najboljša. Trgovci z avtomobili se pač trudijo po najboljših 
močeh in če se jim tu in tam kdaj primeri opisana napaka, pač bog 
pomagaj, telekomovci pa seveda mahajo z našim denarjem. In se jim 
veselo žvižga.
Zgodbic o tem našem gigantu, ki nam kot na novo odkrito Ameriko 
še vedno prodaja ISDN, je nešteto, jih niti ne bom pogreval. Saj jih 
vsi poznamo. Obstaja pri nas človek, ki še nikoli ni znorel zaradi 
Telekomovih uslug? Morda gospod Boris Ziherl, oseba, zadolžena za 
novinarje, ki ti recenzentskega izvoda svojega izdelka, ki ga želijo 
predstaviti in torej tudi prodati čim večjemu številu kupcev, ne pošlje, 
ker si v reviji nekoč kritično obdelal neko njihovo prejšnjo šlamparijo? 
Mislil sem, da je Marjan Podobnik največ, kar se lahko pripeti 
monopolnemu podjetju, a temu očitno ni tako. Celo Marjan Podobnik, 
človek, ki je veliko škode napravil predvsem zato, ker je bil tako 
delaven, jim ni prišel do živega. Ni jim mogel pomagati.
OK, pustimo to. Telefonski imenik Slovenije 2002. Za test sem želel 
poiskati telefonsko številko nekoga, ki bi mi v Novem mestu prodal 
plin. Se mi je namreč spraznila jeklenka. Številka seveda ni bila 
pravilna. In me je minilo testiranje. Kakšna je verjetnost, da od ne 
vem koliko milijonov številk "zbodem” prav napačno?
Naj zapišem samo še eno od cvetk Telekomovega cvetobera in 
končam. Telekom prodaja telefonske usluge. Po domače povedano, 
bolj boste gobcali, bolj bodo veseli. In če boste iz njihovega omrežja 
poklicali na mobilni telefon recimo Vege ali Simobila, se jim bo še 
toliko bolj smejalo, ker te pri tem iz ne vem kakšnih vzrokov še bolj 
oderejo. Torej bi jim že po zdravi kmečki logiki (prehitro so odstavili 
našega Marjana) moralo biti v interesu, da ovce to čimbolj 
počnemo. A jim ni. V Telefonski imenik Slovenije 2002 telefonskih 
številk uporabnikov Vega ali Simobila pač ne boste našli.
Poklical sem v njihovo službo za informiranje in seveda za to plačal 
kar nekaj debelih impulzov, a seje izplačalo: teh številk v imeniku ni 
zato, ker da so oni njihova konkurenca. Amen.

Damijan Šinigoj

Andrej Skubic:
Fužinski bluz
Ljubljana: Študentska založba, 2001. 
(Knjižna zbirka Beletrina), 270 str., 
3900 SIT

“Kolaž” je danes popularna tehnika. Njegov 
umetniški potencial pa ni samoumeven - 
spomnimo se le nedavnega Šterkovega 
filma Ljubljana, pa bomo vedeli, za kaj gre. 
No, nedavno tega smo brali simpatično 

Noč v Evropi Polone Glavan, kjer pisateljica v podobni tehniki - 
moramo se spet spomniti Jarmuschevega filma Noč na zemlji - 
opisuje pet dogajanj v kupejih na progi Pariz - Amsterdam.
Glavanovi smo skoraj malo zamerili, ko je zgodbe na koncu 
povezala. Skubic pa v svojem Fužinskem bluzune čuti potrebe, da 
bi raznolike usode Fužincev kot z nevidno nitko na koncu nanizal v 
skupno zgodbo. Vsi njegovi junaki imajo le eno skupno potezo: 
stanujejo v Fužinah, kjer se njihove usode - kot usode sosedov so 
te pač pretežno na zunanji, naključni ravni - le občasno prepletejo.

Seveda, Fužine so idealna pisateljska snov, razvpite, muitietnične in 
socialno zaznamovane. Glavni junak vseh peripetij pa je jezik - tako 
vsaj meni Matej Bogataj v spremni študiji (in mi seveda z njim) - in 
sicer so vsi junaki okarakterizirani skozi lasten tok zavesti, tako 
rekoč, jezik jih (bralcu) izdaja. Po prvem poglavju, kjer “govori” bivši 
težkometalec, že mislimo, da bomo ves roman brali v tovrstnem 
sočnem slengu; toda monologu razočaranega kovinarja sledijo 
zborni notranji samogovori upokojene slovenistke, pa dvojezičnost 
mlade frajle črnogorskih staršev, ki preklaplja iz enega jezika v 
drugega, pa postavljaški in hkrati zafrustrirani notranji glas “male 
ribe” narodno zavednega nepremičninskega agenta Ščinkovca ... 
Skratka, skozi mojstrsko uporabo različnih glasov in občutkom za 
odtenke Skubic tke zapletene mreže največjega urbanega “melting 
pota” pri nas, ljubljanskih Fužin.

Seveda, v tekstu najdemo poleg (jezikovne) forme tudi dovolj 
zanimive vsebine: vsak od akterjev govori svoje male zgodbe, 
najdemo obilo fantazij, erotike, čustev; v tem miniaturnem svetu se 
sprehajamo od enega lika k drugemu, z njimi čutimo njihove velike 
želje, mala upanja, nikdar artikulirane fantazme... Seveda ob tem 
ne obstaja vsevedni glas, ki bi nas suvereno podučil o tem in onem, 
ne, prepuščeni smo le sami sebi v dojemanju tega, kar je mogoče 
izvedeti iz prepletajočih se subjektivnih zgodb. Ni nekoga, ki bi nam 
povedal, ali se je Ščinkovec v dani situaciji vedel kot "pizda” ali je 
ravnal "trezno in preudarno" kot misli sam - vse to je prepuščeno 
bralcu, naj ugane iz nasprotujočih si subjektivnih perspektiv.

Dan, ko se dogaja Fužinski bluz, nosi na sebi skoraj apokaliptične 
poteze: vročinski val, redukcija vode - in vse to na dan velike 
nogometne tekme Jugoslavija : Slovenija, ki je v fužinskih barčkih 
našla svojo idealno publiko. Tekme, ki ničesar ne spremeni v 
dejanskih življenjih protagonistov, a za trenutek postane vse, 
podžiga stare spomine in strasti, priklepa nase iskalce identitete 
kot magnet, s katerim se je še mogoče poistovetiti... Nogomet v 
Fužinah nosi tako etnične kot socialne predznake; tekma je 
kulminacija, nek dogodek v dogajanju, ki pa ne more razrešiti 
ničesar: ni odgovorov, ni rešitev, usoda je mračna, prihodnost 
negotova. Eno od možnih branj je seveda takole: kaj preostaja v 
urbanem gozdu izgubljenim, odpisanim Fužincem, ki jih lahko 
razumemo tudi kot metaforo za desettisoče “malih” ljudi, ki ne 
najdejo ustrezne samouresničitve oz. z obstoječo niso zadovoljni (ali 
moramo branju vedno podtakniti ideološke momente)? Morda le 
eno: kot se je nekdaj na črnskih plantažah rojeval črnski blues, se 
morda iz urbanih predmestij nekoč dvigne kvišku nova urbana 
pesem, urbani blues, Fužinski bluz.

Marijan Dovič

mmpark
Torek, 11. junija ob 21.00
East is east, 1999, DVD projekcija. Lokal patriot
Petek, 14. junija ob 20.00
Orkester slovenske policije, koncert. Muzejski vrtovi. Prireditev v sklopu Novomeških 
poletnih večerov.
Sobota, 15. junija
Bal smrti, ameriški romantična drama. KC Janeza Trdine, 20.00. Do srede, 19.6. 
Infaustum project. Death metal koncert. Leon pub, 22.00
Torek, 18. junija ob 21.00
Volčja bratovščina, DVD projekcija, LokalPatriot, 21.00
Četrtek, 20.junija ob 20.00
Druga najboljša stvar, komedija. KC Janeza Trdine, 20.00. Do nedelje, 20. junija.
Petek, 21. junija ob 19.00
Polona Glavan, literarni večer, predstavitev knjige Noč v Evropi. Knjigarna Goga,
Nedelja 23. junija ob 22.00
Gosford Park, misterična komedija. KC Janeza Trdine ob 22.00. Do srede, 25. junija
Torek, 25. junija
Zaključek razstave del akademske slikarke Irine Rahovsky - Kralj. Galerija Krka.
Četrtek, 27 junija ob 20.00
Nastop učencev glasbene šole Marjana Kozine, tolkalni koncert. Mentor: Miro Tomšič. 
LokalPatriot
Načrtovalka porok, romantična komedija. KC Janeza Trdine. Tudi sobota, 29. junija.
Petek, 28. junija ob 21.00
Šukar, koncert. Grad Grm. Prireditev v sklopu Novomeških poletnih večerov.
Sobota, 29. junija ob 21.30
DJ Gaby, večer elektronske glasbe. LokalPatriot.
Nedelja, 30.junija ob 22.00
Jaz pa tebi mamo, španska komedija, KC Janeza Trdine. Do 3. julija.
Četrtek, 4. julija
Jiri Kočica, kiparska razstava, Galerija Simulaker - Goga.
Petek 5. julija
Rock Otočec. 20.05 - 20.35 UVIO MOROSIN; 2045 - 21.15 SAUSAGES; 21.25 - 
22.20 BARE I PLAČENICI; 22.35 - 23.15 LARA BARUCA; 23.50 - 01.00 
FUNDAMENTAL 
01.15-02.10 SUPERHIKS.
Sobota, 6. julija
Rock Otočec. 1730 - 20.00 FINALISTI “DR.MARTENS” NATEČAJA. 20.20 - 2040 
ANSAMBa E.B. - CARJA; 20.50 - 21.20 KBO; 21.30 - 22.00 HARD TIME; 22.15 - 
23.10 PERO LOVŠIN; 23.25 - 00.25 SIDDHARTA; 00.35 - 01.35 DINO DVORNIK;
0145 - 02.20 SODDIHA.
Nedelja, 7julija
Rock Otočec. 1730 - 20.00 FINAUSTI "DR.MARTENS" NATEČAJA. 20.20 - 20.55 MI2; 
21.05 - 21.35 MOVEKNOVVLEDGEMENT; 2145 - 22.05 CORTOI GORAN BAKI;
22.25 - 23.35 NOMEANSNO; 23.55 - 01.05 H BL0CKX.

Razpis za prvi 
novomeški strip 
magazin
Neodvisna sekcija znotraj časopisa Park za 
razvoj stripovskih in nekaterih njim 
sorodnih umetnosti pripravlja posebno 
stripovsko izdajo časopisa Park. Kdor bi 
želel s svojimi izdelki sodelovati, naj 
material in kontaktne podatke pošlje 
najkasneje do 10. julija 2002 na naslov 
Park, Prešernov trg 8, Novo mesto ali 
park@park-on.net. Kvalifikacije in odslužen 
vojaški rok niso ne potrebne ne zaželene.
Za več informacij pokličite Dr Novška na 
mobitel: 031 207 791.
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tlačenka Janez Lamovšek

BRINA & STRING.SI - 
GRAŠČAKINJA
(ZALOŽBA GOGA)

Če sem si kdaj zaželel obuditve ljudskih pesmi na pristen in poslušljiv način, je zdaj ta želja izpolnjena in se mi 
duši odtehtuje ob poslušanju pričujoče plošče. Zanimivo je, kako Brina Vogelnik s svojim glasom ujame 
melos. Zanimive so interpretacije samih pesmi, aranžmaji ter skladnost glasbil in glasu, ki je v ljudskem 
pravzaprav prav takšna. Ob spremljavi dveh violin, kontrabasa, tolkal, klarineta in flavte, včasih harfe, ki 
mojstrsko delujejo nadvse pripovedno in slikovito, da si z lahkoto predstavljamo dogajajoče, dobi petje 
moč in oporo m obratno. Med glasom in glasbilom ni več tolikšnega prepada oziroma je ta večkrat pri 
Celo to se zgodi, da je glas bolj glasbilo kot to kar navadno je; je sproščen, svobodnejši kot ponavadi, 
deluje in je kot polnost nekakšne enosti. Obenem pa tudi m zaznati ravno težke geografske zakoliči 
nasprotno, v mnogih trenutkih njeni kraki švigajo daleč naokoli kot sončevi prameni. Slika je torej n 
pisana, nikakor monotona. Nostalgija po stari domači “eksotiki”, prav to.
Na plošči je enajst pesmi, ki so bolj kot ne z obrobja Slovenije m prav toliko, kot so obrobne, so pozabiji 
njimi velja morda še posebej omeniti dve, Pobelelo polje in Graščakinjo • nosilko naslova plošče, ki res 
globoko v dušo, oziroma globoko iz nje šele prihajata nasproti poslušalcem. Verjamem, da bi pesmi ob 
predstavitvi ne bile tako zanimive, da jim pravzaprav verjetno sploh ne bi prisluhnili. Hvala.

m

SESTRE - SAMO LJUBEZEN
(MENART)

ialni uspeh. Po branju te ocene bo mogoče malenkost manjši. Pa kaj je kaplja v morje? In 
:o slišimo tri verzije naše izbranke za evropsko pesem leta 2002, od katerih je prva 

(jebe in tretja Remix House Mouse? Nategaus! Ob splošni propagandi pesmi in 
990 tolarjev lahko kupite ploščo v vseh, tudi v slabše založenih trgovinah. Izvolite. A 
:ak smo in bomo pesem slišali na vsakem koraku, seveda, dokler počasi ne potone,

:u po Emi do grla sit.
seboj pesem, ki je bila ustvarjena predvsem za evropski uspeh. Veličastna trojka

____oje moči in moramo priznati, kot tudi mnogi drugi že pred časom, da je na Emi
Pesem sledi tradiciji Magnificovega čuta za proizvajanje kiča v sicer okusnem obsegu. (Če 

Magnificovih pesmi in današnje (“pop”) arhitekture, lahko rečemo, da njegova zgradba 
:i manj številnim površinam gradbenih elementov, a je zato fasada tista, ki preprečuje 

percepcijo bistva.) Ni namreč dvoma, da je bil tu on šef, saj je pisec glasbe,
;ov brat Schatzi, ki je takorekoč nov na slovenski glasbeni 

stati za njim. Kako je pesem uspela v Tallinu, ste že



To
m

až
a 

D
on

ud
ja

. S
or

či
, T

om
až

i.

Pred leti, ko smo v socialistični lepi naši še ogromno 
potovali z vlaki, je bilo življenje mnogo lepše. Meni je 
bilo potovati z vlakom tako kul, da sem se, ko sem 
se vračal z dopusta, ki so mi ga blagohotno dodelili 
med služenjem v nekdanji JLA, namesto v Titovo 
Užice odpeljal recimo do črnogorskega Bara. Pa to 
ni imelo nikakršne zveze z mojimi pogostimi obiski v 
jedilnem vagonu, kjer so prodajali pivo toliko časa, 
dokler nisi zapil vsega denarja, s katerim so te 
sorodniki in starši dobesedno zasuli, čeprav se je v 
tistih časih krize in ortokomunizma varčevalo, in če 
si domov pisal za 10 000 dinarjev, ti je oče poslal 
1000 dinarjev in te blago opozoril, da se tisoč 
dinarjev pač piše s tremi ničlami... Tudi ni imelo 
nikakršne zveze z neko deklico, ki sem jo spoznal na 
vlaku in mi je bila tako všeč, da sva se pač 
zadebatirala nekaj sto kilometrov predaleč, ravno 
toliko, da sem udbaše še bolj utrdil v prepričanju, 
kakšen protidržavni element da sem. Pa sem bil le 
neodgovoren. Ali, kakor bi rekel glavni urednik Parka: 
Neresen si glih tolk, da se sam zdi da si neresen, 
noben pa ne ve, da si v bistvu res neresen, kar je 
dost dobr zame. Konec citata.
Mislim, saj morda življenje ni bilo lepše, kaj pa vem, 
po tem merilu bi moralo biti življenje lepše tudi v 
Indiji, saj tam milijoni potujejo z vlaki, pa vsaj tistim, 
ki se na strehah vagonov zapeljejo v tunel, ni. Ja, 
želel sem pravzaprav napisati nekaj o tistem 
študentu, ki se je na železniški postaji, kjer je vlak 
stal deset minut, odločil, da si bo na peronu kupil 
sendvič. Stopil je ven in si ogledal številko vagona: 
1815. Ta je lahka, je pomislil. Tistega leta je v 
bitki pri VVaterlooju VVellington premagal Napoleona. 
Ker je v vrsti stal malce dlje časa, je vlak že speljal, 
študent pa je tekal ob vlaku in vpil, če kdo ve, kdaj je 
bila bitka pri VVaterlooju. Nauk te zgodbe je, da 
pametni pišejo. Vsaj mislim, da sem hotel to 
povedati.
Ne, poudarek je bil na zgodovini. Vsi smo se pri 
zgodovini seveda učili o francoski revoluciji in vsi 
seveda vemo, kakšen je bil cilj takratne rabote.
Kakor je že V Zupan ugotovil, da je gnusna laž, da je 
volk pojedel Rdečo kapico, ko pa vsi vemo, da jo je 
fentala gozdna uprava, tako nas zgodovina tudi uči,

da so francosko revolucijo izvedli samo zato, da so 
testirali novo pripravo za odvzemanje glav, giljotina 
imenovano. In kljub temu, da nisem živel v tistem 
času, vem, kaj se je motalo po Robespierrovi glavi.

Ne, ni razmišljal o tem, ali je izključil likalnik in ne, ni 
si zaželel gob za zadnjo večerjo, ker se jih je 
drugače bal jesti, da se ne bi zastrupil. In kako to, da 
poznam njegove občutke?
Hja, to je dolga zgodba. Vse se je začelo tistega dne, 
ko je Nace ugotovil, da se v časopisu lahko pojavi 
tudi tako, da organizira ParkExtreme. In je organiziral 
ekspedicijo v Gardaland. Petra, njegova soproga, je 
šla z nami šele potem, ko ji je svečano obljubil, da ne 
bo govoril o njunem seksualnem življenju, kar bi jaz 
potem lahko zlorabil v tem pisanju, Monika je šla z 
nami zato, da bo končno že prišla do fotke v 
časopisu (in če to fotko pogledate, veste, da ji žal!), 
vsi ostali smo potovali po službeni dolžnosti. Razen 
seveda naše Maje, ki smo ji ta izlet predstavili kakor 
bonus za dobro delo, pa ji je bilo seveda tudi žal, da 
se je pustila pregovoriti. Odhod je bil podoben vsem 
našim odhodom. Ob štirih zjutraj smo čakali Borisa 
in Uroša, ki sta še vedno bila na neki zabavi. In sta 
se naknadno pripeljala za nami v Ljubljano, kjer nas 
je čakal Kompasov kombi. Vožnja je bila prijetna (ker 
smo itak vsi spali) in smo se zbudili le toliko prej, da 
smo naredili načrt, kako se bomo vozili in kje. Kot 
japonski turisti smo se zapodili v nepregledno 
množico ljudi. Želeli smo priti do vlakca smrti. Da 
začnemo z najhujšim. Ko smo tako hodili in (kljub 
zemljevidu) nekajkrat zašli, je briljantni Boris ugledal 
pripravo za prosti pad. In prišel do še bolj briljantne

ideje: “Ej, kaj pa, če gremo kr tle, ko smo že tukej?!” 
Ne vem, kaj sem mislil (kaj dosti že ne, to priznam!), 
da sem se strinjal, hvala bogu je vsaj ženski sekciji 
odprave pamet še delala in so ostale lepo na zemlji. 
Dečki smo se prav po možato podali v vrsto. Ste 
vedeli, da moraš prav za vsako zadevo stati v vrsti 
skoraj po eno uro? Sicer so me malce obhajali 
dvomi, ko sem opazoval ljudi, ki sojih dvignili 40 
(štirideset!) metrov visoko in potem s polno hitrostjo 
spustili proti zemlji, a me je zares stisnilo šele, ko 
sem se pripel na klop, ki me bo ponesla v višave in 
nato v prosti pad. Evo, tukaj sem spoznal 
Robespierrove občutke. Mene je dvigalo gor, pri 
njem pa je dvigalo rezilo. In kot sem sam čakal, da 
nas spustijo dol, je on čakal, da spustijo rezilo. 
Posrana sva bila verjetno oba enako, čeprav je on 
vsaj vedel, da bo vsega kmalu konec, jaz sem imel 
pa telečje noge še vsaj pol ure... Ampak, 
prehitevam. Mislim, da smo se nehali šaliti še preden 
smo sedli na klop. Priznam, grdo je pogledati 
prestrašene prijateljske obraze možakov, kot od 
skale odkrhnjenih (OK, tukaj je Nace izjema), zato 
sem ves čas buljil vstran. Da tudi oni ne bi gledali 
mene. In se je zadeva začela dvigati. Celih 40 
metrov. Se vam sploh sanja, kako visoko je to!? 
Visoko, verjemite. Saj, če bi nas počasi spustili, me 
še ne bi bilo tako strah... Boris se je kakor poskušal

nekaj delati hrabrega in je še občudoval razgled, 
sam sem si želel le, da bi bil kje kakšen gumb za 
izstop v sili. Ko nas je dvignilo čisto do vrha, pod 
nekakšno kupolo, sem opazoval napeljavo in vijake 
in umazanijo pod njo in niti po pomoti nisem 
pogledal dol. Italijane imam na sumu, da so nas 
Slovence zaradi poraza v drugi svetovni še prav 
posebej dolgo držali čisto na vrhu, da mi je strah 
povsem požrl možgane, a dokazati tega seveda ne 
morem. Razmišljal sem, ali bi bilo dobro zajeti in 
zadržati sapo med padanjem, a ko sem jo poskusil 
zajeti, se je stvar sprožila. Že res, da sem med 
drugim tudi pisatelj, a niti približno ne znam opisati 
svojih občutkov med padanjem. Razen, da me je bilo 
neskončno strah. STRAH. Na svoji koži sem tudi 
spoznal Einsteinovo relativnostjo teorijo. Padec je 
trajal morda tri sekunde, sam sem ga doživljal 
najmanj eno minuto. Ni in ni hotelo biti konec. Res. 
Boris je vpil, kot bi ga iz kože dajali in mu je to 
morda malce pomagalo, sam sem le renčal 
navznoter Morda tudi klel, ne vem, je šlo prehitro in 
se misli najverjetneje niti niso mogle izoblikovati. Kaj 
pa vem. Grozljivo, vam povem. Ko sem na telečjih

nogicah prištorkljal ven, so me pričakale nasmejane 
(do solz) gracije, ki so si na zaslonih ogledovale naše 
posnetke. Ja, pri takšnih dogodkih maske padejo, 
nimaš kaj blefirati. Na mojem obrazu seje videlo 
točno to, kar sem občutil. Če bi trajalo še malce dlje, 
bi se videlo tudi na mojih hlačah, kaj bi tajil. Na srečo 
sem kmalu prišel k sebi in mi je bilo vse, kar je 
sledilo, le še v užitek. Najprej smo se odpravili do 
top spina, to je nekakšna velika klop, ki se vrti na 
vse možne načine. Jebiga, sem si rekel, če sem 
preživel prosti pad, bom tudi to. In sem res, pa še

Uroša mi ni nihče sledil. Pa smo prišli do vlakca 
smrti. S katerim seje odločila popeljati tudi Monika 
in seveda vsi ostali. Ko smo prišli do vrha in se 
spustili v prepad, me je malce stisnilo, sem mislil, da 
bo hudo. A ni bilo. Že kar takoj sem začel uživati na 
vso moč. Vriskati. Potem pa pogledam svojo 
soprogo in vidim, da umira. Kot ljubeč mož sem ji 
podal roko, a ni kaj dosti pomagalo. Čeprav, ko 
takole pomislim, sem izpolnil svojo zakonsko 
zaobljubo - podal sem ji roko tudi v slabem. V 
dobrem, ko smo šli kasneje na kosilo, sem jo pa itak 
držal za roko, ker so se ji tresle nogice. Pa Maji tudi. 
Je bila vsa obtolčena. In na vožnji ni prav nič uživala. 
Če smo se dečki potem podali še na vse 
adrenalinske naprave, seje ženski del zadrževal bolj 
na edukativnih napravah, raziskovanje rudnikov, 
piramid, piratov, Afrike... Ma ja. Ženske zadeve, kaj 
naj rečem.
Tale Gardaland je prav zanimiva zadeva. Če je ne bi 
bilo, bi si jo morali izmisliti. Res. Če mene vprašate, 
bi vse skupaj brez nemirne vesti zamenjal za recimo 
Upico. Pa naj enkrat Italijani kidajo, mi bomo pa 
denar mlatili. Si sploh misliti ne morete, koliko 
obiskovalcev se vsak dan nagnete v park. In koliko 
denarja pustijo tam... Če vladno letalo ni že preveč 
oguljena tema, predlagam, da ko naslednjič spet 
namenijo 50 milijard tolarjev za kakšno neumnost 
naših politikov (NNNP), naj ta denar raje vložijo v 
kakšno Gardalandu podobno zabavišče na 
slovenskih tleh in si bomo že v nekaj letih od dobička 
lahko kupili najmanj tri samoljote najvišjega ranga.

Za konec samo še ena neverjetna, ko sem že pri 
besedi in ko že tudi Kompas omenjamo: pred leti je z 
Doba pobegnil kaznjenec, ki je za beg seveda 
potreboval denar Pri izposojevalnici avtomobilov si 
je izposodil avto in ga odpeljal na sejem, da ga 
proda. Imel je le eno težavo - nikomur v Jugoslaviji ni 
bilo ime Kompas Hertz, kar je pisalo v prometnem 
dovoljenju. Pa se je znašel. Dodal je par črk in avto je 
dobil novega lastnika, ki ga je z lahkoto prodal: 
Kompasovič Hertzoga. Kar seveda več pove o 
kupcu kakor o naši največji turistični agenciji.
In še nekaj v vednost - študent, ki je tekal ob vlaku, 
nisem bil jaz. Jaz vem, kdaj je bila bitka pri 
VVaterlooju...

Šini da Garda

m KOMPAS NOVO MESTO
TURISTIČNO PODJETJE d.o.o.

Novi trg 10, 8000 NOVO MESTO, SLOVENIJA 
Telefon: 07/393 1 520, 393 1 522, 393 1 524, 393 1 526 
Telefax: 07/393 1 539 
e.pošta: kompas.nm@siol.net
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Spolne navade Novomeščanov
Ekskluzivna ank eta
Kako se ljubijo na novomeški občini, kako na DNŠ-ju in kako v Krki d.d. - Najvišji sq izračunali v uradu direktorice mestne uprave - Knez 
Miloš: “Krka vedno najebe, kar bo konec koncev vplivalo tudi na javni sektor'

Modic. posebni poročevalec
Splošna slika kljub negativnim trendom v

////////////! ¥

Za razliko od ostalih Slovencev Dolenjci veljamo za 
odlične in strastne ljubimce, vedno pripravljene na to, 
da poskusimo kaj novega, po drugi strani pa v dolgih 
zimskih večerih znamo uživati tudi v starem in 
preverjenem. V starih dolenjskih ljudskih bajkah, ki so 
jih pred nedavnim odkrili med prenavljanjem stare 
Knjižnice Mirana Jarca, je najti nekaj pikantnih zgodbic, 
v katerih je Dolenjček upodobljen kot zajček,
Dolenjčica pa kot ptička selivka.

Največ razvrata je najti na 
Občini, kar jim seveda 
omogoča tudi 5,5 
milijarde težak proračun. 
Kot je dejal stari dobri 
Manc: ni seksualitete brez 
prosperitete!

Da pa Dolenjci ne slovimo zgolj v ljudskih predsodkih 
in nepreverjenih pravljicah, je potrdila tudi naša 
raziskava. Podali smo se v tri najpomembnejše 
novomeške javne ustanove in v teh vročih zgodnje 
poletnih dneh ljudi povprašali, kako in koliko, pa tudi s 
kom.

Vzorec izbranih ustanov seveda ni naključen, saj smo 
želeli dobiti čimbolj reprezentativno sliko 
novomeškega življa, ki bi upoštevala ne le neko golo 
statistično povprečje, ampak tudi razmerja moči med 
vladajočimi elitami. Odpravili smo se torej v stavbo 
novomeške občine, kjer; kot je znano, vladajo 
novoliberalci, v Društvo novomeških študentov - tu so 
ustoličene desnosredinske sile kontinuitete in v 
tovarno Krka, ki je leglo levosredinskih sil 
kontitnuitete.

Anketa ni prinesla večjih presenečenj (izračunani 
seksualni kvocient sq= 0,93; prisotnost 
destruktivnega nagona 1,1 % - pod slovenskim 
povprečjem) je pričakovan, čičolina pa se skriva v 
podrobnostih.

Največ razvrata je najti na občini, kar jim seveda 
omogoča tudi 5,5 milijarde težak proračun. Kot je dejal 
stari dobri Marx: ni seksualitete brez prosperitete! 
Najvišji spolni kvocient (sq=102,3 %) smo odkrili v

gospodarstvu torej ni slaba. Vendar moramo smrtno 
resno upoštevati opozorila predsednika uprave Krke, 
katerega napovedi so se že velikokrat izkazale za zelo 
točne.

Tabela 1: Seksualni kvocient in prisotnost 
destruktivnega nagona v Novem mestu

ustanova seksualni kvocient destruktivni nagon

Mestna občina Novo mesto 0.93 1.3%
Društvo novomeških študentov 0.91 0.4%
Krka, tovarna zdravil, d.d. 098 1.45%

Tabela 2: Indeks seksualnega kvocienta v zadnjih 
dvanajstih letih

uradu direktorice Mojči (glej sliko), kjer pa je tudi 
velika prisotnost destruktivnega nagona (2,5%). “Po 
službeni dolžnosti!’ je na kratko komentirala to 
neprijetno dejstvo direktorica Mojči. Najnižji sq pa smo 
izračunali v tistih seksetariatih, ki jih vodijo seksretarji 
koalicijske ZLSD. G. Perh, predsedsednik mestnega 
odbora ZLSD je to komentiral kot posttravmatski 
učinek tranzicije.

Pojdimo sedaj k silam desne sredine. Tu je bilo odkritih 
najmanj seksualnih deviacij, čeprav njihovo število 
nekoliko dvigujejo špijuni, ki jih Društvu novomeških 
študentov ves čas podtikajo brezsramni liberalci z 
občine. “Prav na ta način (ugotavljanje spolne 
deviacije pri posameznikih, op.p.) zelo hitro odkrijemo, 
kdo je naš in kdo ni naš’,’ je dejal g. Lični, predsednik 
Društva. “Vsiljivca hitro odstranimo!’ je še dodal. Sicer 
pa seksualni kvocient sploh ni tako nizek (sq=0,91), še 
vedno visoko nad slovenskih povprečjem, poleg tega 
pa tudi prisotnosti destruktivnega momenta skorajda 
pismo zaznali (045%). Zaključimo lahko, da se prav v 
t)NŠ-ju razvijajo najbolj pristne in dolgotrajne ljubezni, 
s sicer nekoliko manj razgibanim spolnim življenjem 
kot denimo na MO NM. Zanimiva opomba: naš izlet po 
skupini DNŠ smo zaključili pri katoliškem mesečniku 
Park. V skladu z dogmo se tu ljubijo brez zaščite in v 
položajih, ki, kot menijo, omogočajo optimalen 
izkoristek reproduktivnih snovi. Zato je ekipa revije 
Park znotraj skupine DNŠ tudi najštevilčnejša in 
enakomerno razporejena med obema spoloma, porabi 
pa tudi lep kos pogače.

Neugodna ekonomska situacija pa je (t.i. “recesija”) 
pušča svoje sledove v seksualnem življenju Krkašev 
(seksualni kvocient 0,82 %, destruktivni nagon 1,5 %). 
Ko smo Kneza Miloša, slavnega predsednika druge 
največje slovenske farmacevtske družbe, soočili z 
veliko bolj ugodnimi rezultati, ki jih dosegata občina in 
DNŠ, se v razburjenju ni mogel zadrževati: “Že lep čas 
sem opozarjal župana dr. Starija, da je potrebno 
nekoliko več enakopravnosti med javnim sekstorjem 
in gospodarstvom. Po domače povedano, povedal 
bom tako, kot sem mu rekel: Krka vedno najebe, 
medtem ko vi prosperirate ravno v času največje 
recesije. Moji ljudje so deprimirani in samo čakajo, da 
jih spustim z verige. Vztrajno padanje našega sq-ja bo 
imelo dolgotrajne negativne učinke na celotno 
dolenjsko gospodarstvo in konec koncev tudi na javni 
sektor!’

1990 1992 1994 1996 1998 2000 2002

Mestna občina Novo mesto 
Društvo novomeških študentov 

Krka, tovarna zdravil, d.d.

V naslednji številki Potlača:

So pravi ali niso? “Prav z odkrivanjem seksualnih 
perverzij ugotavljamo, ali je nekdo naš ali pa je v 
resnici podtaknjenec občinskih novoliberalcev!’ je izjavil 
g. Lični. Toda dežurni paparaci Potlača, g. Blajko Borič, 
je vodilno trojko DNŠ-ja (Lični, Metadoni, Šizigoj) odkril 
v nenavadni odpremi. Ali so vodilni v DNŠ-ju 
pravzaprav vohuni, ki jih je nastavila mestna oblast??? 
Preberite v naslednji številki Potlača!!!

Naroči se na Park, da boš 
lahko bral Potlači?
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Dr Novšek

Rupizmi, volitve, Nova 
komunala in ljudstvo na robu 
živčne kapi
Dragi moji, situacija je kompleksna. Kljub temu, da po 
mnenju našega modrega vodstva v naši prelepi pod 
alpski vasici z vsakim dnevom v vsakem pogledu vse bolj 
napredujemo, ni rezultatov. In kot ve vsak rekreativni 
ljubitelj četudi samo rekreativnega športa, brez rezultatov 
težko živijo tako navijači kot ekipe, da niti ne omenjamo 
trenerjev in strokovnih štabov, ki pakirajo kovčke hitreje 
kot pakirajo hamburgerje prodajalci plastično fantastične 
hrane.

To pravilo nedvomno velja pri športu. Toda v politiki je 
situacija diametralno nasprotna. Politiki nas iz dneva v 
dan, iz natega v nateg nategujejo, lažejo, debilizirajo, 
podcenjujejo, destabilizirajo, lažejo, kradejo, jebejo v 
glavo, se delajo norca in norce delajo, še enkrat lažejo in 
še enkrat kradejo do te mere, dokler se ljudstvo od vseh 
nategov ne znajde v celem fuku, na robu - in to ne na 
robu živčnega zloma, pač pa kapi, ker si živčnega zloma 
več ne morejo privoščiti, ker si ne morejo več privoščiti 
bolniške, ker jim bo šef jebal mater, če so toliko srečni, da 
ga sploh še imajo, v-primeru, da ga pač nimajo, si bodo 
jebali mater sami, ker si ne morejo plačati zdravstvenega 
zavarovanja. Živčni zlom je danes privilegij, privilegij 
bogatih in močnih, politikov in gospodarskih tajkunov, 
določenih policajev, NATO promotorjev in njihovih žena in 
ljubic, direktorjev določenih javnih zavodov in dobrodelnih 
organizacij. Ti si lahko za krajši ali daljši čas privoščijo 
kakšen izpad živčnega sistema, notranji nemir, tesnobo, 
napetost, dekoncentracijo, slabše spanje, prizadetost 
družinskih članov, izgubo delovnega elana, brezvoljnost, 
pomanjkanje libida, motnje erekcije, potrtost, 
depresivnost in anksioznost ob sicer kritičnem in miselno 
urejenem vedenju. In na ta račun celo zaslužijo s polnimi 
bolniškimi plačami, mimogrede pa lahko za svoje tegobe 
in težave še koga iztožijo.
Ljudstvo pa nima časa za vsa ta jajca, mora delati, garati, 
cele dneve, cele vikende, cele praznike, vse petke in vse 
svetke, da bo lahko plačalo račune, plačalo kredite, 
plačalo davke, plačalo inšpekcije, plačalo obresti, plačalo 
razne pizde materine državi, da se bodo lahko pezdeti na 
robu živčnega zloma hladili v klimatiziranih pisarnah, vozili 
v blindiranih vozilih, letali visoko nad oblaki v super 
luksuznih letalih, nas tlačili v hiper drage vojaške rajhe in 
pripravljali mega bajne veselice kot v zadnjem primeru 
našega malega velikega predsednika Kučana, kjer je bila 
cena severno balkanske veselice čista malenkost, reci in 
piši samo pol miljarde tolarjev. Halo Nova komunala, 
opraviči že svoje grandiozno ime in počisti to nesnago 
pred mojim horizontom, zakaj vas pa plačujeeeeem, pizda 
Vam materina!!!!!!?

In potem se ti ti naši vrli voditelji, ta naš vrli glas publike, 
te naše polovičke in klici v sili v tej naši igri Težko je biti 
ne-milijonar, na vsake štiri do pet let prikažejo iz svojih 
lukenj in zaprtih oddelkov, iz svojih uradov, uprav, palač, 
sekreteriatov, podsekreteriatov in predsekreteriatov, da bi 
s svojimi predeksistencami sodelovali v lokalnih, 
parlamentarnih in predsedniških volitvah, vsi čili in zdravi, 
lepi in seksi, ter seveda pošteni, da bi nas iz različnih 
plakatov in TV ekranov zopet gledali v očeh, ker nas v 
štirih letih svojega mandata zaradi prezaposlenosti v 
dobrobit ljudstva pač niso mogli in nam pojasnjevali, kaj 
so že vse storili za nas, kaj so še hoteli, pa niso mogli, 
ker so bili žrtve pregona duhov kontinuitete, kaj še bodo 
storili in predvsem česar ne bodo storili.

In ljudstvo?
Ljudstvo je v komi, ljudstvo čakaaaa, čakaa, da jih nekdo 
ali nekaj izklopi iz aparataaaaaaaaa!!!!!?

Potlač, lokalno trobilo
Diretor: Dr. Novšek
Ureja Urad za raziskovanje rudnin in izgubljanje časa: Jebul in Big Fak (suspendiran)
Oddelek za ideološko indoktrinacijo in fizični razvoj: razpuščen
Specialna enota: Šizi (poveljnik), Metadoni (v.d. fizični), Bacek in Kečap Tomasso (topovska hrana)
Tajnik: Nacek Pacek
Glavni štab: Rotovž
email: potlac@drustvo-dns.si
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Rešitve križanke iz majske številke:
ŽABJAK TIRANOZAVER, LAKOTA, KRASOSLOVJE, IC, IL, POSCANKA, OAS, NH, KAUNKA, ŠATO, KN, DEKANI, AKBAR, ETUI, OROŽARNA, TAED, UL, ALČ, POROKA, SKINNER, KA, SATAN, OMIKA, 
STUDENEC, ANTEJ, TO, RUSA, STRMA, RTIČ, KOS, ONAN, ORA, ENA, BIRT KS, JAKUTSK, ŠO, AH AKTER, PILA, TSAVO, AG, ID, ARE, AL, ATE, NEGA, ANN, RODMAN, ZJACA, BALONI, RA, ALELA, TARTUE 
NV UČENJAŠTVO, GOKOTA, RATKO, ITEM, IBRAHIM

Bogate nagrade za pravilne 
rešitve!
Med pravilnimi rešitvami možganskega vozla bomo izžrebali 5 nagrajencev, ki 
bodo prejeli vrednostne bone Knjigarne Goga v skupni višini 15 000 sit in nekaj 
knjig iz Literarne zbirke naše ljube Založbe Goga. Rešeno križanko pošljite na 
naslov: Park, Prešernov trg 8, Novo mesto do 1. julija 2002 s pripisom 
“Nagradna križanka"

NAGRAJENCA

Vrednostni bon Knjigarne GOGA za 5 000 sit pa tokrat prejmeta Eva Filej,
Novo mesto in Rok Markovič, Novo mesto. Prislužila sta si ga, ker sta
pravilno rešila nagradno križanko iz majske številke.

Knjigarna Goga
Glavni trg 6 
8000 Novo mesto 
tel. (07) 393 0 802 
knjigarna@zalozba-goga.si

Delovni čas
pon - pet: od 9h- 19h 
sob: 9h do 13h

/MW)§@)Lfo

ata
Koštialova 40 
8000 Novo mesto
gsm: 031 630 366

)enarni SMS.

Novost na Študentskem 
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POŠLJI ZAHTEVO
Nm SMS-031 396 139 

KLIC - 07 3374 370
Trebnje SMS - 031 677 965 

KLIC - 07 3460 520
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V 80 državah svata ga lahko odslej dvigne! kar s svojo Msga kartico,

www.skb.net

Ker je vsaka Mega Maestro kartica 
zdaj svetovna popotnica.

Mega, ne?

Ker je tvoja Mega kar* 
tiča, ki jo prejmeš ob 
odprtju svojega Mega te
kočega računa v SKB banki, 
čisto prava Maestro kartica.

Ker lahko zdaj z njo dvigaš svoj 
denar ne le na več kot 900 
bankomatih po Sloveniji, ampak 
tudi na več kot 600 tisoč banko
matih v tujini.

Ker lahko z njo plačuješ ne samo na 
20 tisoč prodajnih mestih po Slo
veniji, ampak tudi na več kot 5,2 
milijona prodajnih mestih po vsem 
svetu.

OQs >

SLOVENIJA

A

www.skb.si
SKB BANKA D,D
SOCIETE GENERALE GROUP

wap.skb.si


